
معاون حمل و نقل وزیر راه اعلام کرد

و  وش خودر پیشنهاد وزارت راه درباره اختصاص سهمی از فر
برای ایمنی راه ها

خریدار   معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی 
با تاکید بر اینکه کاهش تصادفــات فقط کار یک 
ارگان نیســت، گفــت: بایــد ســهمی از فروش 
خودروها را برای افزایش ایمنــی جاده ها در نظر 
بگیریم و این موضوع به عنوان پیشــنهاد از سوی 
کمیســیون ایمنی راه ها، نیاز اســت بــه مراجع 

قانونی پس از تصویب هیات دولت داده شود.
»شــهریار افندی زاده« با اشــاره به تلاش وزارت 
راه و شهرســازی و ســایر ارگان ها در کمیسیون 
ایمنــی راه ها بــرای کاهش تصادفــات جاده ای 
گفت: بررســی های به عمل آمده در کمیسیون 
ایمنی راه ها نشــان می دهد که در سال ۱۴۰۱ با 
رشد قابل توجه سفرها به ویژه در ایام نوروز همراه 
بوده ایم که به دنبال آن تعــداد تصادفات و تلفات 

جاده ای نیز افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه در بحث ایمنی جاده ای، ۳ عامل 
انســان، وســیله نقلیه و جاده در تصادفات ایفای 
نقش می کنند گفــت: با وجود عــزم وزارت راه و 
شهرسازی برای افزایش ایمنی در جاده ها، نباید 
سهم وســیله نقلیه و انســان را هم در تصادفات 
نادیده بگیریم چرا که اگر وســایل نقلیه با ایمنی 
بالا در جاده ها تردد کنند، احتمال آســیب های 

جدی در تصادفات کاهش می یابد.
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی افزود: البته 
قرار بر این شد که در ســال ۱۴۰۲ بر اساس آمار و 
اطلاعاتی که سازمان ها و ارگان ها در سامانه جامع 
ثبت تصادفات ثبت می کنند، تحلیل مناســبی در 
نوع تصادفات انجام شود تا سهم عوامل مختلف در 
تصادفات جاده ای را شناســایی کنیم.افندی زاده 
اظهار کرد: سال ۱۴۰۱ حدود ۸۸۷ نقطه به عنوان 
نقاط پرتصادف شناخته شدند و از این تعداد، ۲۰۰ 
نقطه در دستور کار سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای قرار گرفــت تا معضلات موجــود در این 
نقاط پس از تامیــن منابع مالی برطرف شــود. در 
سال ۱۴۰۲ نیز موظف هستیم اقدامات لازم را برای 
رفع مشکلات نقاط یادشــده را به انجام برسانیم تا 
در بخش جاده تا حد امکان ایمنی را افزایش دهیم 
اما به موازات نیاز است سهم وسایل نقلیه و انسان را 

هم کاهش دهیم.

بودجه کاهش تصادفات چگونه
 تامین می شود؟

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی با اشاره به 
تشکیل کمیســیون ایمنی راه ها متشکل از تمام 
سازمان ها و ارگان های تاثیر گذار از جمله پلیس 
راه، هلال احمر، وزارت آمــوزش و پرورش و ... در 
وزارت راه و شهرسازی و شورای عالی هماهنگی 
حمل و نقل و ایمنی کشــور با حضور معاون اول 

رئیس جمهور از اختصــاص منابعی برای اجرای 
هر چه بهتر وظایف ارگان ها خبر داد.

افندی زاده اظهار کرد: در شورای عالی هماهنگی 
حمل و نقل و ایمنی کشور برنامه های بلند مدت، 
میان مدت و کوتاه مدت بــرای نگهداری جاده ها 
در جهت ارتقای ایمنی آن ها در نظر گرفته شــده 
و منابع مالی مورد نیاز نیــز برای آن ها پیش بینی 

شده است که نیاز است تحقق یابد.
وی با اشــاره به ضرورت تامین منابع مالی پایدار 
برای این موضوع گفت: از جمله آن ها می توان به 
منابع مستقیم دولتی اشاره کرد که در بودجه های 
سالانه در نظر گرفته می شود. برای مثال می توان 
درصــدی از درآمدهای حاصــل از صرفه جویی 
در مصرف ســوخت را برای افزایــش ارتقا ایمنی 
راه ها در نظر گرفــت. همچنین می توان درصدی 
از منابع مالــی بیمه ها را بــرای کاهش تصادفات 
هزینه کرد که همین موجب کاهش تصادفات به 
نفع شرکت های بیمه خواهد بود و به جای هزینه 
برای خســارات ناشــی از تصادفات، از بروز آن ها 

پیشگیری خواهند کرد.
افندی زاده با اشــاره به صندوق هایــی که برای 
هزینه  در این راســتا پیش بینی شــده گفت: از 
جمله آن ها صندوق حمل و نقل و صندوق تامین 
خسارت بیمه شخص ثالث اســت. بر اساس ماده 
۲۳ قانون جرایــم رانندگی درصــدی از جرایم 
رانندگی با هدف ارتقــا ایمنی راه هــا در اختیار 
وزارت راه و شهرسازی و شهرداری قرار می گیرد 

و این موضوع در قانون بودجه ۱۴۰۲ آمده است.
وی ادامه داد: باید ســهمی از فروش خودروها را 
برای افزایش ایمنی جاده ها در نظر بگیریم و این 

موضوع به عنوان پیشــنهاد از ســوی کمیسیون 
ایمنی راه ها نیاز اســت به مراجــع قانونی پس از 

تصویب هیات دولت داده شود.
افنــدی زاده در توضیح مصارف ایــن منابع مالی 
گفت: ایــن درآمدها در صــورت تامیــن برای 
برطرف کردن نقاط پر حادثــه و نگهداری هرچه 
بهتر راه ها و یا در جهت افزایش تجهیزات و علائم 
ایمنی راه ها استفاده می شود.وی نوسازی و بهبود 
کیفیت ناوگان مورد نیــاز اورژانس، هلال احمر 
و پلیس و یا هوشمندســازی جاده هــا را از دیگر 
موارد هزینه کرد بودجه ها دانســت و افزود: باید 
برای کاهش تصادفات هزینه کنیم.افندی زاده با 
اشاره به سهم همه سازمان ها در کاهش تصادفات 
گفت: هم صنعت باید نقش خود را در ایمن سازی 
خودروها ایفا کند و هم وزارت راه و شهرســازی 
باید ســهم خــود را در برطــرف کــردن نقاط 
پرتصادف و افزایش ایمنی جاده ها به بهترین نحو 
اجرایی کند.وی با تاکید بر ســهم انسان به عنوان 
مهم ترین عامــل در وقوع تصادفــات اظهارکرد: 
باید با نســبت به آگاهی بخشــی و آموزش عامل 
انســانی اقدامات ویژه ای از طریق رسانه ها و صدا 
و ســیما انجام داد.معاون حمل ونقــل وزیر راه و 
شهرســازی ادامه داد: بر اســاس اطلاعات ارائه 
شــده درصد بالایی از تصادفات نوروز با واژگونی 
خودرو همــراه بوده که یکــی از عوامل واژگونی، 
خستگی رانندگان است.افندی زاده ضمن تاکید 
بر هماهنگی همه دستگاه ها برای افزایش ایمنی 
راه ها گفت: موضوع ایمنی جاده ها تنها مرتبط با 
یک ارگان نیســت و باید نگاه بخشی در این حوزه 

به نگاه ملی تبدیل شود.
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جلسه استیضاح وزیر صمت برگزار شد

افشاگری فاطمی امین درباره 
وساز خصوصی عملکرد یک خودر
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خانه  هنر   میرا

مالکان تا ۱۵ شهریور فرصت دارند
 خانه های بدون مستاجر در سیبل مالیات!

آیت الله رئیسی در جلسه استیضاح وزیر صمت:
 وزارت صمت در ۶ سال گذشته ۶ وزیر

پرست داشته  و سر

کمبود مسکن دلیل اصلی گرانی هاست نه مشاورین املاک
کوچ معکوس مستاجران

سخنگوی شورای رقابت:
وسازان موظف به پرداخت سود  خودر

 مشارکت نیستند
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 قرارداد احمد موسوی چقدر بوده که طلبش
 ۵ میلیارد است؟!

سپهر ستاری این روزها بحث پرداخــت مطالبات بازیکنان و مربیان پیشین 
استقلال بســیار داغ شــده اســت. در این بین ارقامی درباره بعضی بازیکنان 
مطرح می شود که جای تعجب بسیاری دارد. یکی از این موارد مربوط به احمد 
موسوی، مدافع راست سابق این تیم اســت که گفته می شود ۵ میلیارد طلب 
دارد و اگر پرداخت نشود ممکن اســت کار به سقوط استقلال به دسته یک هم 
کشیده شود. احمد موسوی که در حال حاضر عضو تیم نساجی است در زمان 
سعادتمند با استقلال قرار دوساله بست و مشــخص نیست مبلغ توافق شده با 
این بازیکن چقدر بوده که او ۵ میلیارد هم طلبکار شــده است. موسوی در یک 
فصلی که عضو استقلال بود عملکرد متوســطی داشت و ابتدای لیگ بیست و 

یکم فرهاد مجیدی او را در لیست مازاد قرار داد. 

دیدگاه

 وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات اعلام 
کرد: با اتمام پــروژه فیبرنوری کــه مهم ترین 
پروژه زیرساخت ارتباطی کشــور است، عقب 
ماندگی های کشور در حوزه ارتباطات ثابت رفع 
شــده و کیفیت ارتباطات به نحوه چشمگیری 

افزایش پیدا خواهد کرد.
 »عیســی زارع پور« در کانال بله خود، نوشت: 
سه شنبه هفته قبل اولین جلسه ماهانه کنترل 
پروژه بررســی میزان پیشــرفت پــروژه ملی 
فیبرنوری کسب و کارها و منازل در سال جدید 

را برگزار کردیم.
وی افزود: هدف از برگزاری این جلسه که در آن 

مدیران اپراتورهای ثابت و سیار مشارکت کننده 
در پــروژه و همچنین همــکاران وزارتخانه ای 
مرتبط با این پروژه حضور دارند، بررسی ماهانه 
میزان پیشــرفت پــروژه، دریافت مشــکلات 
پیشــنهادات و انتقادات مجریان طرح و نیز رفع 
نیازمندی ها و مشکلات احتمالی آنها در ارتباط 
با بخش های مختلــف وزارتخانــه و دولت در 

راستای تکمیل این ابر پروژه است.
زارع پــور تصریح کرد: با اتمام ایــن پروژه که به 
نوعی مهم ترین پــروژه زیرســاخت ارتباطی 
کشور محســوب می شــود، عقب ماندگی های 
کشــور در حــوزه ارتباطات ثابت رفع شــده و 

کیفیت ارتباطات به نحوه چشمگیری افزایش 
پیدا خواهد کرد. دولت ســیزدهم با تمام توان 
بخش های مختلف خود پــای کار اجرای این ابر 
پروژه آمده اســت و در این مسیر از هیچ تلاشی 

فروگذار نخواهد بود.
وی ادامه داد: ما تلاش می کنیم تا پایان ســال 
جاری میزان پوشــش فیبرنوری به ده میلیون 

خانوار افزایش یابد.
زارع پور تاکید کرد: البته برای بهره مندی مردم 
عزیز از این سرویس، تسهیلات و مزایای زیادی 
توسط دولت در نظر گرفته شــده که متاسفانه 

اغلب هموطنان از آن بی اطلاع هستند. 

وزیر

وژه فیبرنوری جبران عقب ماندگی  و افزایش کیفیت اینترنت ثابت با اجرای پر
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کنعانی: 
نگرش آمریکا به ماهیت رژیم صهیونیستی 

تغییر کرده است
ســخنگوی وزارت خارجه گفت: نگاه بــه فضای عمومــی در آمریکا 
به عنوان پدرخوانــده رژیم جعلی  اســرائیل و آخریــن اظهارنظرها و 
افکارسنجی ها، نشانگر تغییر ملموس در نوع نگرش به ماهیت آپارتاید 

این رژیم است.
 ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت خارجه در توییتی نوشــت: بر اساس 
آخرین نظرسنجی دانشــگاه مریلند، ۲۰ درصد از جمهوری خواهان و 
۴۴ درصد از دموکرات ها، اسرائیل را نژادپرســت می دانند و حمایت از 

جنبش  تحریم رژیم صهیونیستی نیز افزایش یافته است.
وی افزود: نگاهی به فضای عمومی در آمریکا به عنوان پدرخوانده رژیم 
جعلی اسرائیل و آخرین اظهارنظرها و افکارســنجی ها، نشانگر تغییر 

ملموس در نوع نگرش به ماهیت آپارتاید این رژیم است.
ســخنگوی وزارت خارجه تصریح کرد: بر اســاس آخرین نظرسنجی 
دانشــگاه مریلنــد، ۲۰ درصــد از جمهوری خواهــان و ۴۴ درصد از 
دمکرات ها، اسرائیل را نژادپرست می دانند و حمایت از جنبش  تحریم 

رژیم صهیونیستی نیز افزایش یافته است.
کنعانی  تاکید  کرد:  قطعا در صورت باز شــدن فضــای آزادی بیان علیه 
صهیونیســت ها و رها شــدن آمریکا از ســیطره لابی صهیونیستی و 
نظرســنجی گســترده و مســتقل تر از مردم آمریکا، نتایج شــگفت 
انگیزتری علیه ماهیت و موجودیت این رژیم جعلی اســرائیل به دست 

می آید.
وی ادامه داد: افکار عمومی و نخبگان آمریکا حق دارند در جســتجوی 
پاســخ به این پرســش باشــند که چرا رژیم های آمریکا منافع مردم 
این کشــور و ده ها کشــور و ملتی که آنها را فقط به زبان »متحد« خود 
می نامنــد، قربانی رژیــم غاصب، آپارتایــد، غیردموکراتیــک و رو به 

اضمحلال صهیونیستی می کنند؟!

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
وز شود تا بهره وری  ماشین آلات تولید باید به ر

افزایش کند
 وزیر تعاون، کار و رفاه احتماعی با اعلام اینکه سهم تولید داخل در بازار 
دخانیات کمتر از ۲۵ درصد است، گفت: حساب و کتاب ها باید شفاف و 
ماشین آلات به روز شــود تا بهره وری افزایش کند که بازارهای داخلی و 

خارجی را در اختیار بگیریم.

»سید صولت مرتضوی« در آیین تجلیل از کارگران در شرکت دخانیات 
با بیان اینکه دخانیات به یک شــرکت زیان ده تبدیل شده است، اظهار 
داشت: سیگارهای خارجی قاچاق به راحتی وارد کشو می شود که باید 

حلقه مفقوده را پیدا کنیم .
وی افــزود: باید با به روزرســانی امکانات، ارتقای بهــره وری و افزایش 

کیفیت و تولید را فراهم کنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: حساب و کتاب ها باید صاف و 
ماشین آلات به روز شــود تا بهره وری افزایش کند که بازارهای داخلی و 

خارجی را در اختیار بگیریم.
مرتضوی با تاکید بر اینکه بایــد با خط تولید جدید زمینه اشــتغال را 
فراهم کرد، گفت: توقع بنده از مدیران شــرکت دخانیات این است که 

هر روز بهتر از دیروز شود و مشکلات حل شود.

سهم تولید داخل در بازار دخانیات کمتر از 2۵ درصد است
وی با اشاره به اینکه اکنون ســهم تولید داخل در بازار مصرف دخانیات 
کمتر از ۲۵ درصد است،  گفت: سیاست ما این است که به روزی برسیم 
که مصرف دخانیات در کشــور به صفر برســد؛ اما واقعیت این است که 

دخانیات هم مصرف جهانی و هم مصرف داخلی دارد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان داشت: اکنون افرادی در آن طرف 
دنیا دخانیات تولید می کنند و محصولات خود را به داخل کشــورمان 
می آوردند و از ما ارزان تر عرضه می کند، در حالی که ما یارانه آب، برق، 

گاز و مالیات می دهیم با این وجود تولید دخانیات ما گران تر است.
مرتضوی با اشــاره به اینکه باید از مجاهدت کارگــران قدردانی کرد، 
گفت: کارگران روز گذشــته با رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار کردند 
و کارگران ســتون فقرات خط تولید به شمار می روند و خط تولید نیز به 

عنوان ستون فقرات اقتصاد کشور به شمار می رود.
وی خاطرنشــان کرد: قدردان زحمات کارگران هستیم و باید خطوط 
تولیدی شــرکت دخانیات راه اندازی و از ظرفیت بیشتر کارگران بهره 

ببریم.

وه دائمی پدافند غیر عامل تشکیل می شود کارگر
طرح ایجاد کارگروه دائمی پدافند غیر عامل به ریاست رئیس ستاد کل 

نیروهای مسلح در جلسه علنی مجلس تصویب شد. 

طرح تشکیل ســازمان پدافند غیر عامل اعاده شــده از شورای نگهبان 
در جلسه نوبت عصر صحن علنی مجلس شورای اسلامی بررسی شد.

بر اســاس تبصره یک این طرح، کارگروه دائمی پدافنــد غیر عامل به 
ریاست رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح تشکیل شــده و به عنوان 

بالاترین مرجع خواهد بود.
همچنین در این طرح آمده که مصوبات کارگروه پدافند غیر عامل برای 
همه دستگاه های لشکری، کشوری و دولتی لازم الاجراست و متخلف 
از این مصوبات مشــمول مجازات مذکور در مــاده ۵۷ قانون مجازات 
اســلامی )تعزیرات و مجازات های بازدارنده( خواهد بود و محکوم می 
شود؛ در صورتی که تخلفی نشده باشد، با مســتنکف بر اساس قوانین 

مربوطه برخورد می شود.
در ادامه تبصره یک این طرح آمده: تصویب این قانون نافی وظایف سایر 
دستگاه ها از جمله وزارت اطلاعات و اطلاعات سپاه نیست و در صورت 
تزاحم، اولویت بــا مصوبات کارگــروه پدافند غیر عامل اســت.با رأی 

نمایندگان، ایرادات شورای نگهبان به مصوبه قبلی مجلس مرتفع شد.

تریبون

خریــدار  پس از آنکه شــش مــاه پیش 
)۱۰ آبــان ۱۴۰۱(، مجلس به ســیدرضا 
فاطمی امین بــرای ماندن در ســاختمان 
ســمیه، اعتماد کــرد، مجــدد در روزهای 
پایانــی فروردین ماه به دنبال درخواســت 
تعدادی از نمایندگان، بررســی استیضاح 
وزیر صمــت در دســتور کار قــرار گرفت؛ 
اما در جلســه علنــی امروز )یکشــنبه ۱۰ 
اردیبهشــت( تعداد نماینــدگان موافق با 
اســتیضاح وی بــر مخالفان فزونــی یافته 
و بدیــن ترتیب مجلــس برای بــار دوم به 

فاطمی امین رای اعتماد نداد.
 دهه پایانــی مهر ماه ســال گذشــته بود 
که نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
ایراداتی به عملکرد وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت وارد دانسته و خواســتار استیضاح 
وی شــدند؛ که در نهایــت در ۲۷ مهر ماه 
۱۴۰۰، با تقاضای تعــدادی از نمایندگان 
برای استیضاح سید رضا فاطمی امین وزیر 
صنعت، معدن و تجارت این درخواســت در 
صحن علنی مجلس قرائــت و نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی تقاضای استیضاح 
فاطمی امین وزیــر صنعت، معدن و تجارت 

را اعلام وصول کرد.
در آن زمــان برخــی اعضای کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی معتقد 
بودند، نماینــدگان با درخواســت رئیس 
جمهوری دو ماه هم اســتیضاح وزیر صمت 

را عقب انداختنــد در همان برهــه زمانی 
عنوان شد که از این فرصت دو ماهه یک ماه 
بیشتر گذشته است و به صورت اتوماتیک وار 
مشــروعیت وزیر صنعت، معدن و تجارت 
زیر سوال اســت؛ آن ها اعلام می کردند که 
رئیس جمهوری قولی بــرای تعیین تکلیف 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت داده بوده 
که با گذشــت دو ماه این اتفــاق نیفتاد و بر 
همین اســاس متقاضیان، استیضاح وزیر را 

به جریان انداخته اند.
پــس از اظهــار نظــر منتقــدان عملکرد 
فاطمی امین )موافقان اســتیضاح( و اعلام 
نظرات کارشناســی مخالفان اســتیضاح 
وزیر صمــت، در حالیکه در ابتــدا قرار بود 
در نخســتین روز از آبان ماه ۱۴۰۱ جلسه 
اســتیضاح برگزار شــود اما ایــن موعد به 
تاخیر افتاد و در نهایــت ۱۰ آبان ماه ۱۴۰۱ 
ســیدرضا فاطمی امین برای دفاع از عملکر 
خود و ارائه توضیحات در جلسه استیضاح، 
در صحن علنــی مجلس که بــدون حضور 
رئیس جمهوری نیز برگزار شد، حاضر شد. 

در جلســه علنی روز ۱۰ آبان مــاه ۱۴۰۱، 
طبــق آئین نامــه فرصــت لازم در اختیار 
نمایندگان متقاضی اســتیضاح و همچنین 
در اختیار وزیــر برای بیــان دفاعیات قرار 
گرفــت کــه در نهایــت منجر بــه اعتماد 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی به این 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت کابینه دولت 

سیزدهم شد.
پــس از رای گیــری  طرح اســتیضاح وزیر 
صمت، بــا ۱۸۲ رای مخالــف نمایندگان 
برای اســتیضاح )و ۸۴ رای موافق، شــش 
رای ممتنــع و دو رای باطله از مجموع ۲۷۴ 
نماینده حاضــر با اســتیضاح وزیر صمت( 
سیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن 

و تجارت ماند.
پس از گذشت پنج ماه از این موضوع، اواخر 
فروردین ماه ســال جاری، مجدد موضوع 
اســتیضاح ســیدرضا فاطمی امین مطرح 
و رســیدگی به آن در دســتور کار مجلس 

شورای اسلامی قرار گرفت.
این موضوع بــا اظهار نظر یکــی از اعضای 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی مبنی بر اینکه "وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با موافقت افزایش قیمت خودروها 

تا ۴۲ درصــد، به افزایش تــورم دامن زده و 
این وزیر باید استیضاح شود تا به شعار سال 
پاسخ دهیم و داستان خودساخته خودرو را 

تمام کنیم" کلید خورد.
براین اساس قرار شــد وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در ۲۷ فروردین ماه برای پاسخگویی 
بــه ســوالات تعــدادی از نماینــدگان به 
کمیســیون صنایع مجلس بــرود و بدین 
ترتیب بررســی درخواســت تعــدادی از 
نمایندگان مبنی بر استیضاح وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در دستور کار هفته ابتدایی 
اردیبهشت ماه کمیســیون صنایع و معادن 

مجلس قرار گرفت.
پــس از حضــور فاطمی امین در جلســه 
کمیسیون صنایع در موعد مقرر، اما اعضای 
کمیســیون با توضیحات وزیر صمت، قانع 
نشدند؛ فلذا طرح اســتیضاح وزیر صنعت، 
معدن و تجارت وارد صحــن علنی مجلس 
شــد؛ که بر این اســاس با اعــلام یک عضو 
هیات رئیســه مجلــس، طرح اســتیضاح 
سیدرضا فاطمی  امین )وزیر صنعت، معدن 
و تجارت( با امضای ۴۰ نفــر از نمایندگان 
تقدیم هیات رییســه، اعلام وصول شــد و 
مقرر شــد که ۱۰ اردیبهشــت ماه جلسه 

استیضاح تشکیل شود.
طی این مدت نمایندگان، کارشناســان و 
فعالان صنعتی کشور هر یک به ارائه نظرات 
خود در جایگاه موافق/مخالف اســتیضاح 

وزیر صنعت، معدن و تجارت پرداختند.
در نهایت نیز جلســه اســتیضاح سیدرضا 
فاطمی امین در صحن علنی مجلس شورای 
اســلامی برگزار شــد؛ در ابتدا نمایندگان 
موافق اســتیضاح وزیر، توضیحات و دلایل 
خود برای موافقت با اســتیضاح وزیر را ارائه 
کردند و ســپس ســیدرضا فاطمی امین به 

دفاع از خود پرداخت.
پس از صحبت های وی، بــا در اختیار قرار 
دادن بخشــی از فرصت وزیر به یک نماینده 
مخالف استیضاح، دفاعیات از عملکرد وزیر 

صمت مطرح شد.
در نهایت نیز ســید ابراهیم رئیسی- رئیس 
جمهوری کشــور- به دفاع از عملکرد وزیر 

صمت کابینه خود پرداخت.
پس از اســتراحت مجلس، مجدد تعدادی 
از نمایندگان به تشــریح موافقــت خود با 
اســتیضاح فاطمی امیــن پرداختنــد و در 
نهایت نیز فاطمی امیــن آخرین دفاعیات 
خود را هم ارائه داد اما ایــن دفاعیات برای 
نماینــدگان مجلــس مکفی نبــود و نظر 

نمایندگان مردم را جلب نکرد. 
نمایندگان مجلس با ۱۶۲ رای موافق، ۱۰۲ 
رای مخالف، ۲ رای ممتنــع و ۶ رای باطله 
از مجموع ۲۷۲ رای مأخوذه به اســتیضاح 

سیدرضا فاطمی امین رای دادند.
بنابراین ســیدرضا فاطمی امیــن از وزارت 

صنعت،  معدن و تجارت می رود.

خریدار   رئیس جمهور با بیــان اینکه از 
سال ۹۶ به بعد ۶ وزیر و سرپرست در وزارت 
صمت جابجا شدند، گفت: ثبات در مدیریت 
در ایــن وزارتخانــه موضوع مهمی اســت 
که می تواند به تولیدکننــده و بخش های 

مختلف صنعت، معدن و تجارت پیام بدهد.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در جلسه 
اســتیضاح ســید رضا فاطمی امیــن وزیر 
صنعت، تجــارت و معــدن در صحن علنی 
مجلس شورای اســلامی حضور یافت و به 
دفاع از عملکرد این وزیر دولت ســیزدهم 

پرداخت.

تلقی ما از استیضاح اختلاف نیست
رئیس جمهــور در ابتدای ســخنان خود 
دربــاره دلایل حضــور خــود در مجلس 
گفت: احســاس کــردم با ایــن فضایی که 
بعد از فرمایش رهبر معظــم انقلاب مبنی 
بر وحدت قــوا و همکاری بین قــوا، ممکن 
است برخی به نادرســتی برداشت کنند که 

استیضاح ممکن جلوه اختلاف تلقی شود.
آیت الله رئیســی از نماینــدگان مجلس به 
خاطــر پیگیــری دغدغه مــردم قدردانی 
کرد و گفت: تلقی ما در دولت این اســت که 
دوســتان ما در مجلس بخاطر مسائلی که 
در حوزه های انتخابیه با آن مســائل درگیر 
هستند، مواردی را در مجلس پیگیری می 
کنند؛ حضور من در جلســه بــه این دلیل 
بود که بــه همه بگویم اســتیضاح به معنی 

اختلاف دولت و مجلس نیست.
رئیس جمهور ادامه داد: از ســال ۹۶ به بعد 
مدیران مختلفی در ایــن وزارتخانه جابجا 
شــدند و تغییر کردند؛ ثابــت در مدیریت و 
وزارتخانه مهم است و پیام ثبات در تصمیم 
ســازی و تصمیم گیــری وزارتخانــه را به 

تولیدکننده و فعالان اقتصادی می دهد.
آیت الله رئیســی اظهار داشــت: در معرفی 
وزیر صمت به مجلس شــورای اســلامی با 
استقبالی که از سوی نمایندگان شد و رای 
اعتماد خوبی که به فاطمــی امین دادند، او 
با این پشــتوانه از دو ناحیه مجلس و دولت 

وارد کار شد.
وی دربــاره اینکه موضوع اســتیضاح وزیر 
صمت در چندماه ابتدایی دولت ســیزدهم 
مطرح شــد، اظهار داشت: شــاید در سه یا 
چهار ماه اول کار بود که موضوع اســتیضاح 
مطرح شــد و در ابتدای کار طبیعی اســت 
که ســوال از عملکــرد نمی توانــد کامل 
باشــد هرچند فاطمی امین سال ها در این 
وزارتخانــه بوده امــا از ابتــدای کار وی در 
وزارت صمت، موضوع استیضاح در مجلس 
مطرح شد و مدت ها سر زبان ها بود تا اینکه 
استیضاح مطرح شــد و مجدد مجلس رای 
اعتماد داد.رئیس جمهور اظهار داشت: وزیر 
صمت اگر بار اول بیــش از ۲۰۰ رای آورد، 
این بار با ۱۸۰ رای وزیر تثبیت شــد تا کار 

خود را دنبال کند.

فاطمی امین ضدفساد است
وی در ادامه بــه ویژگی های شــخصیتی 
فاطمــی امین اشــاره کرد و گفــت: حتی 
کســانی که ســوال از وزیر را جاری کردند، 
به پاک دســتی و ضد فساد بودن و ضد رانت 
خواری بودن و ضــد روابط ناســالم تاکید 
دارند و در اظهارات استیضاح کنندگان نیز 

این موارد بعضا مورد تاکید قرار گرفته است.
آیــت الله رئیســی فاطمی امیــن را فردی 
حساس نسبت به فساد، رانت خواری، مافیا 
و روابط ناسالم اداری دانست و خاطر نشان 
کرد، در جاهایی که قیمت کالا باشد، مانور 
مافیا بیشتر می شود اما هم سلوک شخصی 
وزیــر و هــم مدیریــت اداری وی همواره 
مبارزه با مظاهر فســاد بوده که مورد اتفاق 

نمایندگان مجلس نیز هست.

تجارت منطقه ای رشد ۵0 درصدی 
داشته است

رئیس جمهور به گــزارش مرکز آمار ایران، 
بانک مرکزی و مرکز پژوهشهای مجلس را 
مورد اســتناد قرار داد و گفت: همه شاخص 
ها هم در حوزه تولید، معدن و تجارت و هم 
در حوزه ســرمایه گذاری در کشــور بویژه 
تجهیزات تولیدی در کشور رو به رشد است.

وی این شــاخص ها را بیانگر موفقیت وزیر 
صمت دانست و گفت: شاخص هایی که در 
همه گزارش هایی که در دولت و چه خارج از 
دولت نشان دهنده رشد تولید است؛ کاری 
که در حوزه معدن شده است، در مقایسه با 

دو دولت گذشته بی نظیر است.
رئیس جمهور دســتاوردهای وزارت صمت 
در حوزه تجــارت خارجی را مورد اشــاره 
قرار داد و گفت: افزایــش امید تولیدکننده 
نسبت به دو دوره گذشته بسیار مهم است. 
لذا نمایندگان حتما رشــد این شاخص ها را 
در حوزه تولید، معــادن و تجارت منطقه ای 
ببینند. کجا تجارت منطقه ای رشد ۴۰ و ۵۰ 

درصدی داشته است.

اصلاح کمی و کیفی خودرو مورد تأکید 
دولت و  مجلس است

آیت الله رئیســی بــا تأکید بــر اینکه وضع 
خودروسازی در کشــور نیاز به تحول دارد 
به دســتور هشــت بندی خود برای بهبود 
صنعت خودرو اشــاره کرد و گفــت: ما این 
مشــکل را در برخی دیگــر از بخش ها هم 
داریم. باید میزان سهام دولت در دو شرکت 
خودروســازی را مورد توجه قــرار داد زیرا 
تعیین وضع این دو شرکت خودروساز قابل 

پیگیری است.
رئیس جمهور با بیــان اینکه بهبود وضعیت 

کمی و کیفی خودرو مــورد تاکید دولت و 
مجلس اســت، گفت: در دولت ســیزدهم 
گام هایــی بــرای افزایش کمــی و کیفی 
خودرو برداشــته شــده و گزارش های آن 
نیز موجود اســت.وی ادامه داد: گستردگی 
صنایع کشــور حتما مورد توجه نمایندگان 
قرار خواهــد گرفت. اصــلاح کیفی و کمی 
خودرو هم مورد تاکیــد دولت و هم مجلس 
است. آیا تولید خودرو به نقطه کمال رسیده 
اســت؟ حتما نه؛ اما باید بررســی کرد که 
اقدامات لازم آغاز شده و قدم هایی برداشته 
شــده اســت؟ که در این زمینه می توان به 

گزارش های وزیر استناد کرد.
رئیس جمهور با اشــاره با مــوارد اتفاق نظر 
مجلس و دولت، افزود: باید با مافیای خودرو 
برخورد و عوامل آن شناسایی شود. پرونده 
کسانی که شناسایی شدند در دستگاه قضا 
است. از هیچ کسی گذشــت نمی شود. در 
مدیریت هر نقطــه از کشــور ناکارآمدی، 
فساد، روابط نادرســت وجود داشته باشد، 
دولت بــا آن برخورد می کنــد و مدعی آن 
است. هرکس در مســاله واگذاری خودرو 
در روال غیرمعمول، مســئولیت دارد، باید 

محاکمه شود و همینطور هم شد.
وی با تاکید بر اینکه خودروسازی در کشور 
حتما نیاز به تحول دارد و باید در این زمینه 
تلاش کــرد، گفت: این که وزیــر را فقط با 
مســئله خودرو مورد بررســی قرار دهیم 
درســت نیســت.گام هایی کــه در جهت 
افزایــش تولید و کیفیت خودرو برداشــته 

شده است اما در میانه راه هستند.
رئیس جمهور بیان داشــت: قیمت سازی از 
رویه های غلطی است که دولت نسبت به آن 
حساســیت دارد؛ این مسئله زیبنده نیست 
و از مسائلی مشترکی اســت که باید با این 
مافیا، ســوداگری و قیمت ســازی اینگونه 
برخورد جدی شود بخشــی از سوی قانون 

در مجلس و بخشی هم در دولت انجام شود.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: وزیر مسئولیت 
دارد اما اقداماتی هــم در این رابطه صورت 
می گیرد که این اقدامات قابل توجه اســت، 
حتماً باید در داوری و عملکرد یک مسئول 
نســبت به همه قضایای که اتفــاق افتاده 
توجه کنیــم.وی در ادامه قانــون مصوب 
مجلــس در مــورد اختصــاص ۵۰ درصد 

خودروها بــه فرزنــدآوری بیان داشــت: 
این اقــدام پســندیده ای تشــویقی برای 
فرزندآوری است اما خانمی که در نقاط دور 
است، حواله خودرو را در بازار می فروشد و با 
این تصمیم ۵۱۰ درصد از تولیدات به گونه 

دیگر عرضه می شود.
وی با اشاره به تصمیم گیری شورای رقابت 
در مــورد چگونگی عرضــه و قیمت خودرو 
بیان داشــت: این شورا بر اســاس وظیفه 
خود تصمیم می گیــرد که عرضه خودرو در 
بورس توقف شــود اما ظرف یک ساعت ۲۰ 

هزار واحد بورسی ریزش پیدا می کند.
آیت الله رئیسی با اشــاره به تصمیم مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام برای مخالفت با 
واردات خودروهای کارکرده سواری گفت: 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام در مورد 
خوردو هم بر اســاس وظیفــه عمل کرده 

است.
رییس جمهــور تصریح کــرد: بخش های 
مختلفی در حوزه خودرو تصمیم می گیرند 
اما داوری و ســوال در رابطه با این است که 
وزیر چگونه عمل کرده اســت؛ این ســوال 
درستی اســت باید به نقش همه نهادها در 

این حوزه توجه شود.
آیت الله رییسی با اشــاره به حضور خود در 
این جلســه اظهار داشــت: فلســفه آمدن 
من این اســت که اســتیضاح و ســوال را 
جلوه اختلاف نمی دانــم و معتقدیم باید با 
همــکاری و همفکری مجلس مــی توانیم 

مشکلات را حل کنیم.

مساله فساد و مافیا و رانت قابل
 تحمل نیست

رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکــه دولت و 
مجلس باید در تعامل یکدیگر در جهت گره 
گشایی مشــکلات مردم گام بردارند، گفت: 
خط قرمز دولت مبارزه با فساد، مافیا و رانت 
خواری اســت به هیچ عنوان حتی یک روز 
و ســاعت در دولت، مساله فســاد و مافیا و 
رانت قابل تحمل نیست و به محض دریافت 
گــزارش، قابل گذشــت نیســت.آیت الله 
رئیســی خطاب به نمایندگان تصریح کرد: 
یقین بدانید پاک دســتی و مبارزه با فساد 
امروز یکی از مســائل اولیه و اساسی و مهم 

ماست که همواره مورد توجه است.

موافقت دولت با وزارت بازرگانی
رئیس جمهور در ادامه به بحث تنظیم بازار 
و لایحه وزارت بازرگانی اشــاره کرد و گفت: 
رئیس کمیســیون اجتماعــی مجلس در 
جلسه مشــترک دولت و مجلس اعلام کرد 
که با توجه به اتمام بررســی لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی، در صورت موافقت دولت، 
آن را دنبال مــی کنیم و در همین راســتا 
دولت نیــز موافقت خود را بــا این کار اعلام 
کر اما بعد از مدتی در یکی از جلسات سران 
قوه، رئیس مجلــس گفت کــه موضوع به 
کمیسیونی واگذار شــده و آنها به سازمان 
بازرگانــی رای دادنــد که بــار دیگر دولت 
موافقت خود را با آن اعــلام کرد تا وضعیت 

بازار سامان داده شود.
آیت الله رئیســی تنظیــم بــازار را یکی از 
مسائل کشور و مردم عنوان کرد و خواستار 

اولویت بخشی به بررسی آن در مجلس شد.

هیچ گونه ناکارامدی در هیچ سطحی 
قابل تحمل نیست

رئیس جمهور به عنوان نمونه به ســفر اخیر 
خود به استان خوزســتان و بررسی عملکرد 
مدیران اشاره کرد و گفت: قبل زا سفر بررسی 
شــد که باید برخی از مدیــران تغییر کنند و 
بنای دولت این است که هیچ گونه ناکارامدی 

در هیچ سطحی قابل تحمل نیست.

ثبات در وزارتخانه برای دولت
 مهم است

رئیس جمهور خطاب به نمایندگان مجلس 
گفــت: همانطور که دوســتان اســتیضاح 
کننده نســبت بــه خصوصیات شــخصی 
وزیر صمت در ضد فســادش و تعهد کاری 
و نه گفتن به روابط ناســالم بیــان کردند، 
امــا آیا ضعفــی در وزارت صمت نیســت؟ 
چرا ضعف های وجود دارد کــه من بی پروا 
با دوســتان مطرح می کنم کــه تنها برخی 
در بیرون منعکس می شــود. اما باید قوت 
ها را هــم در کنار ضعف ها دید و ســنجید. 
ضعف های در برخی از وزارت خانه ها داریم 
که به محض مطلع شــدن در رفع آن تلاش 

می کنیم.
آیت الله رئیسی در پایان ســخنان خود در 
جلسه اســتیضاح وزیر صمت به فرمایشات 
رهبر معظم انقــلاب درباره تحول اشــاره 
کرد و گفت: ایشــان در حرم رضوی گفتند 
که تحول یعنی اینکه نقاط قوت تقویت شود 
و نقاط ضعف از بین بــرود این نگاه تحولی را 
معتقدیم و ما در همه لایه های مدیریتی به 
نگاه تحولی توجه داریم و بهتر شــدن امور 
کشور را در گرو آن می دانیم که نگاه تحولی 

نسبت به امور داشته باشیم.
وی تاکیــد کرد: بــرای ما وضعیــت ثبات 
در وزارتخانه هــا مهم اســت. در ارتباط با 
وزارتخانه هایی که اکنون سرپرســت دارند 
و به زودی هم وزیــر را معرفی خواهم کرد، 
ثبــات در همه وزارتخانه ها و ســازمان ها را 
جدی می دانیم و امیــدوارم تصمیم و رای 
مجلس به ثبــات در وزارت صمــت و دچار 
تزلزل نشــدن منجر شــود چرا که در نیمه 
کار و راه قرار دارد.رئیس جمهور گفت: رای 
نمایندگان ملاک اســت اما نکته این است 
که وضعیــت ثبــات در وزارت خانه ها مهم 

است و آن را اصل جدی می دانیم.



جلسه استیضاح وزیر صمت برگزار شد

وساز خصوصی افشاگری فاطمی امین درباره عملکرد یک خودر
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 ۲۱، رتبه ایران در جهان از نظر تعداد 
وهای فعال خودر

 براســاس جدیدترین گزارش سازمان بین المللی ســازندگان وسایل 
نقلیه موتوری، ایران ازنظر تعداد خودروهــای فعال در رتبه ۲۱ جهان 

قرار گرفته است.
براســاس این گزارش، چین بیشــترین ناوگان موتوری جهان را دارد. 
تعداد خودروهای فعال در چین ۳۱۸ میلیون دســتگاه برآورد شــده 
است. آمریکا با ۲۸۹ میلیون دســتگاه در رتبه دوم و ژاپن با ۷۶ میلیون 

دستگاه در رتبه سوم از این نظر قرار گرفته اند.

سخنگوی شورای رقابت:
وسازان موظف به پرداخت سود  خودر

 مشارکت نیستند
ســخنگوی شــورای رقابت بر این نکته تاکید کرد که خودروســازان 
موظف به پرداخت سود مشارکت نیســتند، اما پیش پرداخت نیز نباید 

شامل افزایش قیمت شود.
اسماعیل شجاعی، با اشاره به مصوبه ۴۷۳ شــورای رقابت اظهار کرد: 
شورای رقابت در جلسه روز گذشته رفع ابهام مصوبه ۴۷۳ شورا داشته 
است. طبق این مصوبه  متقاضیانی که ۵۰ درصد مبلغ را به عنوان پیش 

پرداخت پرداخت  کردند، مشمول افزایش قیمت نمی شود.
وی ادامه داد: به زبان ســاده و طبق مصوبه شــورا، در مــواردی که در 
قراردادهای منعقده سود مشــارکت پیش بینی شــده است، اینگونه 
قراردادها مشمول مفاد مصوبه ۴۷۳ بوده و سود مشارکت در آن لحاظ 
نمی شــود. بنابراین خودروســازان موظف به پرداخت سود مشارکت 
نیســتند اما پیش پرداخت نیز نباید شــامل افزایش قیمت شود. فقط 

باقی مانده مبلغ شامل افزایش قیمت می شود.
بر اساس این گزارش، مصوبه شــورای رقابت در مرداد ماه سال ۱۴۰۰ 
طی مصوبه ۴۷۳ از این قرار است که چنانچه مراجع ذیصلاح در رابطه با 
خودروهای انحصاری مشمول دستورالعمل قیمت شورا، با پیش فروش 
خودرو موافقت کنند به نســبت مبلغ پرداختی بابت پیش پرداخت، هر 
مشتری درصدی از قیمت رســمی خودرو را در زمان ثبت نام )نسبت 
به قیمت کارخانه( پرداخت کرده اســت در اینصورت سهمی از خودرو 
که پیش پرداخت آن قبلًا انجام شده مشــمول هیچگونه تورم قیمتی 
احتمالی نخواهد شــد و صرفاً بقیه سهم باقیمانده مشمول تورم بخشی 

احتمالی خواهد بود.

صادرات بیش از ۱.۵ میلیارد مترمکعبی گاز 
طبیعی ایران به ترکیه در ۳ ماه

 مبادلات تجاری ایران و ترکیه در سه ماهه نخست ۲۰۲۳ به بیش از ۱.۳ 
میلیارد دلار رسید و ترکیه در این مدت بیش از ۱.۵ میلیارد مترمکعب 

گاز از ایران وارد کرد.
 جدیدترین آمار منتشــر شده از ســوی اداره آمار ترکیه نشان می دهد 
مبادلات تجاری این کشــور با ایران در ۳ ماهه نخســت ســال جاری 

میلادی به یک میلیارد و ۳۷۹ میلیون دلار رسیده است.

ارزش تجارت ایران و ترکیه در این دوره نســبت به مدت مشــابه سال 
قبل ۱۴ درصد کاهش داشــته اســت. در ماه های ژانویه تا مارس سال 
۲۰۲۲ ارزش تجارت ایــران و ترکیه یک میلیــارد و ۶۱۹ میلیون دلار 
اعلام شده بود.بر اساس این گزارش صادرات ترکیه به ایران در ماه های 
ژانویه تا مارس ۲۰۲۳ با افزایش ۲ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شده و به ۷۰۲ میلیون دلار رسیده اســت. ترکیه در ژانویه 

تا مارس ۲۰۲۲ بالغ بر ۶۸۷ میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود.
واردات ترکیه از ایران در سه ماهه امســال نیز ۶۷۷ میلیون دلار اعلام 
شده که این رقم نســبت به واردات ۹۳۲ میلیون دلاری در مدت مشابه 

سال قبل ۲۷ درصد کاهش داشته است.

صادرات 1 میلیارد و ۵۶7 میلیون مترمکعبی گاز ایران
 به ترکیه در 3 ماه

همچنین اداره آمار اروپا )یورو اســتات( از صــادرات ۱ میلیارد و ۵۶۷ 
میلیون مترمکعبی گاز ایران به ترکیه در سه ماهه ۲۰۲۳ خبر داده است.

صادرات گاز ایران به ترکیه در این دوره نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۱۷ درصد کاهش داشته است. ایران در ســه ماه سال ۲۰۲۲ بالغ بر یک 

میلیارد و ۸۹۱ میلیون مترمکعب گاز به ترکیه صادر کرده بود.

به مدت ۱۱ روز فرصت داده شد
و  آغاز فرآیند واریز وجه پیش پرداخت خودر

ح ویژه مادران با تحویل شهریور برای طر
همزمان با عرضه خودرو ویــژه متقاضیان عادی طــرح اولویت بندی 
سامانه یکپارچه، در راستای حمایت از قانون جوانی جمعیت، به مدت 
۱۱ روز )تا روز چهارشنبه ۲۰ اردیبهشــت ماه( امکان واریز وجه برای 
مادرانی که در ســامانه یکپارچه اولویت بنــدی وزارت صمت، مرحله 
سوم تابستان ۱۴۰۲ انتخاب شده اند فراهم شده تا مبلغ پیش پرداخت 
را واریز کنند. متقاضیان مادران )مشــمول طــرح جوانی جمعتی( که 
در سامانه یکپارچه ثبت نام کرده و اســامی آن ها به عنوان بخش سوم 
اولویت تابستان ۱۴۰۲ به گروه صنعتی ایران خودرو اعلام و توسط این 
گروه صنعتی، پیامک ارسال شده اســت، می توانند از امروز )یکشنبه 
۱۰ اردیبهشت ماه( تا روز چهارشنبه هفته آینده )۲۰ اردیبهشت ماه( 
برای واریز وجــه پیش پرداخت خودروی خود مطابق بخشــنامه اقدام 

کنند.
گفتنی اســت که اولویت های اعلامی، مجاز به ثبت نــام در خودروی 

انتخابی در سامانه یکپارچه هستند و تغییر خودرو امکان پذیر نیست.
متقاضیانی که در اولویــت اول پیش فروش مادران ســامانه یکپارچه 
توســط وزارت صمت معرفی شــده اند، می بایســت به منظور خرید 
محصولات ایران خودرو صرفاً از طریق ســامانه ایران خودرو به نشانی 
esale.ikco.ir اقــدام کنند و از ثبت نام در ســایت های غیر معتبر و با 
نشانی های مشابه، پرهیز کنند.شایان ذکر است که سند خودرو یکسال 
در رهن شرکت خواهد بود، انتقال امتیاز به شخص ثالث و فروش حواله 
خودرو بصورت وکالتی ممنوع است و در این طرح قیمت خودرو مطابق 

قیمت زمان تحویل مندرج در قرارداد خواهد بود.  
در صورت عدم واریز کامل پیش پرداخت علی الحساب خودرو در موعد 
تعیین شــده، ثبت نام کان لم یکن تلقی می شود. ضمن اینکه در صورت 
انصراف مشتری یا مشاهده هرگونه مغایرت در شرایط احراز متقاضی، 
در هر مرحله پیش از تحویل خودرو، ثبت نام لغو و وجه مشــتری ظرف 

مدت ۲۰ روز مسترد می شود.

بازار

فاطمه امیر احمدی  نماینــدگان موافق 
استیضاح استدلال های خود را بیان کردند، 
در ادامه سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت 
به مسائل مطرح شده از ســوی نمایندگان 

پاسخ داد.
 سید رضا فاطمی امین در جلسه استیضاح 
خود در مجلس با بیان اینکــه امروز نیاز به 
وحدت و هم افزایی داریــم، گفت: فرصتی 
نداریم که گرفتار حاشــیه ها شــویم، عقب 
ماندگی هــا باید جبران شــود و ایــن نیاز 
به همدلــی و هم افزایــی دارد. در چند روز 
گذشــته خبر کذبی منتشر شــد که از این 

جنگ روانی همه متضرر شدند.
وزیر صمت افــزود: اتهامی که نه در شــأن 
مجلس و نــه دولت بــود و در حقیقت ظلم 
بزرگی بود؛ سوال این است که چرا با آبروی 
نظام بازی می شود؟ زیرا به حیثیت مجلس 
و دولــت و همچنیــن به اعتمــاد عمومی 
خدشه وارد شد. ملت ایران بداند که شخص 
فاطمی امین و نماینــدگان خانه ملت آلوده 

به فساد نشده اند.
وی اضافه کــرد: چــرا دولــت و مجلــس 
تخریب می شــوند؟ چرا رابطــه بین دولت 
و مجلــس تخریب می شــود؟ چــرا برخی 
برای کشور هزینه تراشــی می کنند؟ و چرا 
ضدفســادترین دولت به چنین فســادی 
متهم می شــود؟ آیــا اینها جنــگ روانی 

نیست؟
وزیر صمت تاکید کرد: وزارت صمت گرفتار 
آلودگی و فســاد خودرویی نشــده است، 
موضوع واگذاری خودروها بــه نمایندگان 
مجلس مربوط به ســال های ۹۹ و نیمه اول 
۱۴۰۰ پیش از تشــکیل دولت ســیزدهم 
بود. این موضوع درباره ارتباط یک شــرکت 
خصوصی خودروســاز و برخی نمایندگان 
خانه ملت بود. خودروســازی که میلیون ها 
تومان هزینه می کند تا در ســایت های زرد 
علیه وزیر تبلیــغ کند. چرا ایــن موضوع با 

استیضاح وزیر پیوند می خورد؟
فاطمی امین گفت: تیتر می زنند »لابی های 
آمریکایی فاطمی امین«؛ مــا کجایمان به 
آمریکایی ها می خــورد؟ چرا بیرون مجلس 
عده ای خوشــحالند و چــه می کنند؟ چه 
منافعی بــه خطر افتاده اســت؟ می گویند 
»تیغ و گیوتین اســتیضاح«! مگــر اینجا 
قتلگاه است؟ سوال هایی نمایندگان مردم 
می پرســند و بنده پاســخ گو هســتم. اگر 

پاســخ ها را منطقی دیدید در خدمت مردم 
خواهم بود و در غیر ایــن صورت عرصه را به 

خدمتگزار دیگری واگذار خواهم کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشــت: 
چرا دو قطبی ســازی می شــود؟ چه کسی 
دنبال دوقطبی سازی اســت؟ این در حالی 
است که دولت و مجلس انقلابی باید با هم و 
در کنار هم مسائل را حل کنند و هر کس به 
دنبال فضای دوقطبی است، در حال خیانت 
کردن اســت.وی گفت: یکی از سخنرانان 
این جلسه به شرکتی اشــاره کرد که فقط 
ســه هزار میلیارد تومان گرانفروشی دارد و 
پرونده اش در ســازمان تعزیرات حکومتی 
مفتوح اســت و یکی از معاونــان بنده را به 
قصد کشت مضروب کرده است. چه کسانی 
در شــعبه ۲۷ جنایی رفتند و برای ضارب 

وساطت کردند تا بیرون بیاید؟
وزیــر صمــت تصریح کــرد: با هــر گونه 
رانتخواری و ویژه خواری مقابله خواهم کرد 

و در این راه آماده ام تا تاوان هم بدهم.

صنعت خودروی ایران بیمار است
فاطمی امین در بخش دیگری از ســخنان 
خود بیان کرد: بارها از همین تریبون عنوان 
کردم صنعت خودروی ایران بیمار اســت. 
دردهای مزمــن دارد. در این بــاره برنامه 
چهار ساله داریم و در حال حاضر در میانه راه 

هستیم. من چند راه داشتم یا باید فرافکنی 
می کردم و کوتــاه می آمدم که راه آســانی 
بود یا باید وارد میدان می شــدم و مسائل را 
زیرساختی حل می کردم. راه دوم را انتخاب 
کردم و در حال حاضر وسط این جراحی قرار 
داریم.وزیر صمت ادامه داد: صنعت خودرو 
مســائل زیــادی دارد اما چگونــه می توان 
قیمت خودرو را مدیریت کرد. اگر سال های 
قبل مشــکلات تولید درمان می شد امروز 
بــا چالش های فعلــی مواجــه نبودیم اگر 
واردات خودرو متوقف نمی شــد یا در نیمه 
دوم ۱۴۰۰ جنگ ارزی آغاز نمی شد امروز 

مشکلات کمتری داشتیم.
فاطمی امین در ادامه ســخنان خود اظهار 
کرد: صنعت خــودروی کشــور مبتنی بر 
مونتاژ و داخلی سازی حرکت می کند از این 
رو با اعمال تحریم فــراز و فرودهای زیادی 
داشــت. در زمان تحریم تولیــد خودرو به 
زیر یک میلیون دســتگاه رســید در حالی 
که با برنامه وزارت صمــت این عدد با وجود 
تحریم های شــدید تولید به بیــش از یک 

میلیون دستگاه افزایش یافت.
وی یادآور شد: دشمن می دانست با تحریم 
صنعت خودرو مسائل اجتماعی و اقتصادی 
زیادی خواهیم داشــت، از ایــن رو صنعت 
خودرو جزو اولین صنایع تحریم شــده در 

سال ۹۷ بود.

چرا بازار خودرو ملتهب شد؟
وزیر صمــت با اشــاره به تولیــد ناقص در 
ســال های ۹۷، ۹۸ و ۹۹ ادامــه داد: در آذر 
ســال ۱۴۰۰، ۱۷۰ هزار خــودروی ناقص 
تولید شــده بود. ما این عدد را در پایان سال 
۱۴۰۱ به کمتر از هزار دســتگاه رساندیم. 
در این سال تولید ۳۹ درصد افزایش یافت. 
رویکرد وزارتخانه داخلی سازی خودروهای 
خارجی نیست بلکه اعتماد به دانش داخلی 

و طراحی خودرو در کشور است.
فاطمی امین با اشــاره به نابســامانی بازار 
خودرو و قیمت بالای ایــن محصول اظهار 
کرد: این مشــکل به فاصله عرضه و تقاضا بر 
می گردد. چهار سال اســت که تیراژ تولید 
زیر یک میلیون دســتگاه اســت این امر به 
اضافه ممنوعیت واردات منجر به انباشــت 
تقاضا در بازار شــد. با وجود افزایش قیمت 
بازار اما در ســال ۱۴۰۱ نمودارها نشــان 
می دهد تورم خودرو روند کاهشــی داشته 
است. اگر قیمت خودرو از آذر سال گذشته 
جهشــی بود به دلیل جنگ ارزی است که 
آغاز شــده اســت نه قیمت تمام شده این 
محصول.وزیر صمــت گفت: از آذر ســال 
گذشته با افزایش قیمت ارز تقاضای کاذب 
در بازار افزایش یافت. افراد برای حفظ پول 
خود نقدینگی را وارد بــازار خودرو کردند. 

این امر به التهاب بازار دامن زد.

فاطمی امین در ادامه پاسخگویی به مسائل 
مطرح شده از ســوی نمایندگان خانه ملت 
عنوان کرد: برای ثبات بــازار عرضه خودرو 
در بورس کالا عملیاتی شد اما پس از مدتی 
متوقف شــد اگر عرضه خــودرو به بورس 
ادامه می یافــت مرجع قیمتی داشــتیم و 
نرخ در بازار جهشــی نمی شد. سال گذشته 
۷ میلیون خودرو شــماره گذاری شــد که 
تنها یک میلیون آن نو بود باقی خودروهای 
دســت دومی بود که معامله شــد. اساس 
قیمتــی خودروهای دســت دوم نه قیمت 
کارخانــه که قیمت بــازار بــود. اگر عرضه 
خودرو به بورس کالا ادامه می یافت نرخ این 

خودروها در بازار جهشی نبود.
وی تاکید کرد: ما هم بــاور داریم بهره وری 
باید افزایش یابد، به ایمنــی خودروها باید 
توجه ویژه شــود اما راهش این نیســت که 
فقط شــاکی باشــیم. من اینجا ایستاده ام 
تا در شرایط فعلی مشــکلات را حل کنیم. 
این موضــوع فرصت می خواهــد. در برنامه 
چهار ســاله، در مرحله نخســت تمرکز بر 
افزایش تیراژ بــود این امر نیز محقق شــد. 
همانطور که گفتم سال ۱۴۰۱ تولید خودرو 
۳۹ درصد افزایش داشت امســال نیز تیراژ 
تولید فروردین رشــد ۵۷ درصدی داشت. 
برای حل موضــوع بازار خــودرو باید تولید 
افزایش پیدا کرده و واردات تقویت شود.وزیر 
صمت گفت: دیروز اولین سری خودروها از 
گمرکات کشور ترخیص شدند تا امروز صد 
هزار خودرو ثبت سفارش شده اما باید توجه 
داشته باشیم که واردات پیچیدگی های خود 
را دارد. در سال های قبل آزاد شدن واردات تا 
ورود اولین ســری خودروها معمولاً دو سال 
به طول می انجامید اما در حــال حاضر این 

روند در وزارت صمت شش ماهه انجام شد.

صنعت خودرو مافیا دارد
وی در ادامه اضافه کــرد: در صنعت خودرو 
مافیا داریم که تخلــف و تهدید می کند و از 
افزایش تولید ناخشنود است.فاطمی امین 
ارزش بازار خودرو و قطعــات آن را بیش از 
۲ هزار میلیارد تومان برشمرد و تاکید کرد: 
چنین بازاری مافیا دارد کــه مدام در حال 
مقاومت و کارشکنی است، اما ما ایستاده ایم 
و به فضل الهی مشــکلات را حــل خواهیم 
کرد.فاطمی امین در ادامــه عنوان کرد در 

بخش دوم به مسائل دیگر پاسخ خواهد داد.

دولت تا ۱۵ شهریورماه به مالکان واحدهای مسکونی 
خالــی فرصــت داده تا خانه هــای خود را بــه فروش 
برســانند یا اجاره بدهند؛ در غیر این صورت مشمول 

مالیات خانه های خالی می شوند.
 دولــت قصد دارد در ســال جــاری ۲۰۰۰ میلیارد 
تومــان از مالــکان خانه هــای خالــی، مالیات اخذ 
کند. البته مســئولان می گویند که هدف، بالا بردن 
درآمدهــای دولت نیســت بلکه افزایــش عرضه به 
منظور کنترل بازار مســکن و اجــاره بها هدف غایی 

محسوب می شود.
قانون مالیــات بر خانه هــای خالــی از آذرماه ۱۳۹۹ 
تصویب شــد اما به دلیل ضعــف در مکانیــزم دقیق 
شناســایی، هنوز اجرای این قانون شکل جدی به خود 
نگرفته است. با این حال مســئولان دولتی در روزهای 
اخیر به مالکان خانه های خالی اعلام کرده اند که از ۱۵ 

شهریورماه قانون مالیات بر خانه های خالی با 
قدرت وارد فاز اجرا خواهد شد.

در ایــن خصوص خلیــل محبت خــواه ـ 
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران 
خطاب به صاحبان خانه های خالی در شهر 
تهران و ۴۸ شهر اســتان تهران گفته است: 
دولت مصمم اســت برای ســاماندهی بازار 

اجاره خانه های خالی را شناســایی کند و در این راه 
از آمار شهرداری ها، ســامانه جامع املاک و اسکان، 
دســتگاههای خدمات رسان و... و. اســتفاده می کند 
و پس از شناســایی قانون مالیات بــر خانه های خالی 
و مالیات بــر خانه های لوکس اعمال خواهد شــد. به 
صرف و صلاح موجران است که خانه هایشان را اجاره 

بدهند.
اسفندماه سال گذشــته ابوالفضل نوروزی ـ سرپرست 

دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی 
از ثبت اطلاعات ملکی بیــش از ۷۳ میلیون 
شــخص حقیقی و حقوقی در سامانه املاک 
و اســکان خبــر داد و گفت که شناســایی 
خانه هــای خالــی در حال افزایش اســت و 
با اولویت دانه درشــت ها ایــن مالیات اخذ 
خواهد شــد. به همین منظــور وزارت راه و 
شهرســازی طی نامه ای فهرست اشــخاص حقوقی و 
حقیقی دارای بیــش از ۱۰۰ و بین ۵۰ تــا ۱۰۰ واحد 
مسکونی خالی را به ســازمان امور مالیاتی ارسال کرده 
است.طبق آمار ســال ۱۳۹۵ حدود ۲.۶ میلیون واحد 
مسکونی خالی از سکنه در کشور وجود دارد که حدود 
۵۰۰ هزار واحد آن در اســتان  تهران اســت. چند روز 
پیش نیز اعلام شــد که ۶۵ هزار واحد مسکونی خالی 
در شــهر جدید پردیس، ۴۵ هزار واحد خالی و در حال 

ســاخت در منطقه ۲۲ تهران و ۱۰ هــزار واحد خالی 
متعلق بــه بانک ها و ادارات در اســتان تهران اســت. 
با توجه به این کــه مالیات خانه های خالی مشــمول 
اشــخاص حقیقی و حقوقی خواهد شــد، واحدهای 
متعلق بــه بانک هــا و ادارات نیز هدف مالیــات قرار 

می گیرند.
بر اســاس قانون مالیات خانه های خالی مصوب آذرماه 
سال گذشته، اگر واحد مســکونی در شهرهای بالای 
۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز خالی از ســکنه باشد،  
مشمول مالیات می شــود و به ازای هر ماه بیش از زمان 
مذکور،  ماهانه مشــمول مالیاتی بــر مبنای مالیات بر 
درآمد اجاره به شــرح ضرایب ســال اول معادل شش 
برابر مالیات متعلقه، ســال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات 
متعلقه و ســال ســوم به بعد معــادل ۱۸ برابر مالیات 

متعلقه خواهد شد.  

رئیس بنیاد ملی گندمــکاران گفت: بعــد از تصویب 
قیمــت گنــدم در شــورای قیمت گــذاری وزیــر 
جهادکشاورزی فرصت دارد طی مدت یک  هفته قیمت 
جدید را اعلام کند.عطاالله هاشمی، با بیان اینکه قیمت 

گندم در شــورای قیمت گذاری هفته گذشته مصوب 
شد، اظهار کرد: وزیر جهادکشــاورزی بنا بر قانون یک 

هفته فرصت دارد که قیمت نهایی گندم را اعلام کند.
وی ادامه داد: تا دیروز ۴۵۰ هــزار تن گندم خریداری 

شــد که پول گنــدم علی الحســاب بر مبنای ســال 
گذشته به حســاب کشاورزان واریز شــد.رئیس بنیاد 
ملی گندمکاران تصریح کرد: در حــال حاضر گندم با 
قیمت ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان خریداری می شود که بعد 

از اعلام قیمت جدید گنــدم، مابه التفاوت نیز پرداخت 
می شــود.وی افزود: در حال حاضر گندم  اســتان های 
سیستان و بلوچستان، بوشــهر و خوزستان برداشت و 

خریداری شده است.

مالیات

گندم

مالکان تا ۱۵ شهریور فرصت دارند؛ خانه های بدون مستاجر در سیبل مالیات!

قیمت گندم تا چهارشنبه اعلام می شود

قائم مقام باشگاه تجار ایران و آفریقا خبر داد

وی ایرانی در راه سنگال ۴۰ هزار دستگاه خودر
خریدار  قائم مقام باشــگاه تجــار ایران و 
آفریقا از تجارت دو میلیون و ۵۴۵ هزار تنی 
ایران و قاره آفریقا بــه ارزش یک میلیارد و 
۲۷۸ میلیون و ۵۴۱ هزار دلاری در ســال 
۱۴۰۱خبر داد که نســبت به ســال قبل، با 

رشد دو درصدی همراه بوده است.
ســید روح اله لطیفی، اظهار کرد: در ســال 
گذشته ۴۹ کشور آفریقایی مقصد کالاهای 
ایرانی بود و از ۲۳ کشور از این قاره، کالاهای 

مورد نیاز کشور، خریداری شده است.
وی با اشاره به توافقات جدید انجام شده میان 
ایران و برخی کشــورهای آفریقایی، تشریح 
کرد: با دعوت باشــگاه تجار ایــران و آفریقا 
در اسفند ســال گذشــته، هیئت اقتصادی 
سنگال به تهران ســفر کرد که یکی از نتایج 
آن درخواســت  خریــد ۴۰ هزار دســتگاه 
خودرو از گروه خودروسازی ســایپا بود که 

بنا است به مدت ۱۰ ســال و سالیانه ۳۰۰۰ 
دســتگاه خودروی شــاهین بــرای ناوگان 
تاکســیرانی و ۱۰۰۰ دســتگاه زامیاد برای 
استفاده در حمل و نقل درون شهری، یدک 
کش و آتش نشــانی به این کشور صادر شود 
که برای امســال پیش فاکتــور فروش ۲۰۰ 
دستگاه خودروی شاهین به این کشور برای 
پارت اول صادر شده تا همزمان موارد مربوط 
بــه خدمات پــس از فــروش، نمایندگی ها 
و تامین مــدت دار لوازم یدکی بین ســایپا و 
طرف خارجی به ســرانجام برســد و ســایر 
خودروها هم بر اســاس زمان بندی تحویل 
شــود.قائم مقام باشــگاه تجار ایران و آفریقا 
درباره جزئیــات آمار تجارت با قــاره آفریقا 
گفت: از مجموع تجارت غیر نفتی  در ســال 
۱۴۰۱، صــادرات  به کشــورهای آفریقایی 
بــه  دو میلیون و ۴۵۲ هــزار و ۱۲ تن کالا به 

ارزش یــک میلیــارد و ۱۸۳ میلیون و ۲۲۴ 
هزار و ۸۷۳ دلار رسید که یک درصد کاهش 
را  نســبت به سال ۱۴۰۰ نشــان می دهد و 
واردات از این قاره با رشد ۵۹ درصدی به ۹۲ 
هزار و ۸۹۸ تن کالا بــه ارزش ۹۵ میلیون و 
۳۱۶ هزار و ۴۴۰ دلار رســیده است.لطیفی 

درباره هفت  مقصد نخست صادرات  ایران به 
آفریقا توضیــح داد: آفریقای جنوبی با خرید 
۳۰۵ میلیــون و ۴۱۱هزار دلار )رشــد ۲۰ 
درصدی(، موزامبیک با ۱۹۰ میلیون و ۵۱۷ 
هزار دلار )رشــد ۹۴ درصدی(، غنا با ۱۶۵ 
میلیون و ۱۴ هزار دلار )کاهش ۵۳درصدی( 
، ســودان با ۱۴۲ میلیون و ۷۰۲ هزار دلار ) 
رشــد ۹۶ درصدی(، نیجریه با ۱۲۹ میلیون 
و ۳۳۲هزار دلار )رشــد ۳درصــدی(، کنیا 
بــا ۵۳ میلیــون و ۲۰۳ هــزار دلار )کاهش 
۳۱درصدی( و ســاحل عاج با ۴۱میلیون و 
۶۰۵ هزار دلار )رشد ۱۸۳درصدی ( ، هفت 
مقصد نخست کالاهای ایرانی به قاره آفریقا 

در سال ۱۴۰۱ بودند.
وی درباره آمــار واردات از آفریقــا نیز بیان 
کرد: از ۲۳ کشــور آفریقایی فروشنده کالا 
به ایــران ، تانزانیا با فــروش ۲۰ میلیون و 

۸۹۹ هزار دلار )رشــد۴۳درصدی( ، کنیا 
با ۱۷ میلیون و ۲۷۷ هزار دلار )رشــد ۱۷۴ 
درصدی( ، آفریقای جنوبــی با ۱۶ میلیون 
و ۶۳۷ هــزار دلار )رشــد ۱۵۸ درصدی( ، 
غنا با ۹ میلیون و ۱۳۶ هزار دلار )رشــد ۲۲ 
درصدی( ، سیشــل با هفت میلیون و ۲۸۵ 
هزار دلار )رشــد ۸۲ درصدی( ، مصر با پنج 
میلیون و ۷۲۷ هزار دلار ) رشد ۶۰ درصدی 
( و کنگو با چهار میلیــون و ۷۴۲ هزار دلار 
)رشــد هزار و ۴۲۴ درصدی ( بــه ترتیب 
، هفت کشور نخســت فروش کالا به ایران 
در  ســال ۱۴۰۱ بودند. بروندی، بوتســوانا 
،جمهوری دموکراتیک کنگو و ســیرالئون 
چهار مقصد صادراتی اســت که در ســال 
۱۴۰۰ در لیســت مقاصــد صادراتی ایران 
نبودند که در ســال ۱۴۰۱ بــه آنان کالای 

ایرانی صادر شده است.
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رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی کشور :
ویی  تخصیص ارز برای تامین مواد اولیه دار

وری است ضر
 رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی کشور 
گفت: تخصیص ارز برای تامین مواد اولیه داروسازی در کشور ضروری 
اســت زیرا عدم تخصیص متناســب و به هنگام ارز، ممکن است توان 

صنایع داروسازی در تامین مواد اولیه را کاهش دهد.
 محمــد عبده زاده در یک نشســت خبــری، افزود: اکنــون مطالبات 
شــرکت های دارویی در زمینه نقدینگــی به ۱۵ همت رســیده و در 
وضعیت بودجه دارو نیز ۷۳ همت در ســال گذشته بود که امسال به ۶۹ 
همت کاهش یافته است، البته وزیر بهداشت نیز تلاش های زیادی دارد 

که این  رقم افزایش یابد.
وی اظهار داشــت: به طور کلی تخصیص ارز در حوزه دارو و تجهیزات 
پزشــکی از ۴.۸ میلیارد دلار در سال گذشــته باید به ۳۲ میلیارد دلار 
افزایش یابد. اکنون در حوزه دارو با بلاتکلیفی ارز نیمایی روبرو هستیم 
زیرا ۳۰ تا ۴۰ درصد تامین مواد اولیه دارویی متاثر از ارز است و استوک 
مواد اولیه صنایع داروســازی پایین آمده و موجودی مــواد اولیه دارو 

نگران کننده است.
عبده زاده تصریح کرد: قیمت برخی مواد، بســته بندی دارویی و بهای 
تمام شــده دارو افزایش یافته اســت که این عوامــل می تواند صنعت 

دارویی کشور را در بخش تامین و تدارک دچار چالش کند.
به گفته عبده زاده، البته پیگیری های متعددی با کمیســیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اسلامی، وزارت بهداشت و بانک مرکزی انجام 
شده است زیرا برای تامین مواد اولیه دارویی نیاز به تخصیص ارز داریم؛ 

در غیر این صورت با کمبود دارویی مواجه می شویم.

دپوی داروها رو به کاهش است
وی اظهار داشــت: در خرداد و تیر امســال احتمال کمبود برخی اقلام 
دارویی وجود دارد و در این رابطه از مســئولان می خواهیم که هر چه 
ســریعتر نســبت به تخصیص ارز برای تامین مواد اولیه دارویی کشور 

تدابیری اتخاذ کنند.
عبده زاده تصریح کرد: برای حمایت از بیماران باید صنعت داروســازی 
کشور سرپا بماند تا دارو با کیفیت و قیمت مناسب تولید شود زیرا وقتی 
دارو دچار کمبود شــد، داروهای فوریتی وارد می شود که ممکن است 
کیفیت مناسبی نداشته باشــند و بهترین کار این است که با حمایت از 

صنایع داروسازی دارو در کشور به میزان لازم تولید شود.
عضو هیات مدیره ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، 
یادآوری کرد: تخصیص ارز برای دارو و تجهیزات پزشــکی باید زودتر 
انجام شود زیرا ثبت سفارش شــرکت های تولیدکننده در نوبت است و 
تامین ارز فقط وظیفه وزارت بهداشت نیست بلکه باید نهادهای مربوطه 

از جمله بانک مرکزی و وزارت صمت نیز همکاری لازم را انجام دهند.

عبده زاده تاکید کرد: وظیفه ما این اســت که پیش بینی درســتی در 
حوزه صنعت دارویی به دولتمردان ارائه دهیم.

سرپرست وزارت آموزش و پرورش اعلام کرد
پرداخت فوق العاده ویژه برای دو دسته از 

ورش از همین ماه وهای اداری آموزش و پر نیر
سرپرســت وزارت آمــوزش و پرورش به ســوالات مردمــی در مرکز 
ارتباطات مردمی ریاست جمهوری پاســخ داد و چند دستور ویژه برای 

حل مشکلات معلمان صادر کرد.
رضامراد صحرایی که به منظور پاســخگویی برخط به سوالات مردمی 
امروز در مرکز ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری حضور یافته بود در 
پاســخ به تماس یکی از معلمان خرید خدمات استان آذربایجان شرقی 
مبنی بر وضعیت اســتخدامی و عدم پرداخت کامــل معوقات حقوقی 
گفت: ما تابع قانون هســتیم و اگر ظرفیت اســتخدامی به ما تخصیص 
یابد، معلمان خرید خدمات در اولویت هســتند. در آزمون استخدامی 
جذب آموزگار که اخیرا برگزار شــد نیز ۴۰ درصد نمــره آزمون و ۶۰ 
درصد نمره مصاحبه است که سابقه تدریس همکاران حق التدریس در 

حین مصاحبه به عنوان امتیاز لحاظ خواهد شد.
وی ضمن تماس با مدیرکل آموزش و پرورش استان آذربایجان شرقی 
و دستور ویژه برای پیگیری و حل مشکل عدم پرداخت کامل حقوق این 
معلم خرید خدماتی ظرف یک هفته آینده افــزود: تاکنون چهارماه از 
حقوق معوقه همکاران حق التدریس پرداخت شده است. اگر مشکلات 
اداری در برخی شهرها ایجاد شده و همکاری هنوز حقوقش را دریافت 
نکرده پیگیری هــای لازم را انجام می دهیم تا حقــوق معوقه پرداخت 

شود.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش در پاســخ به تماس یکی دیگر از 
هموطنان از استان اصفهان که عنوان داشت ساخت یک مدرسه شش 
کلاسه خیرسازی در یکی از مناطق به علت مشکلات اعتباری تکمیل 
نشده است گفت: بررسی می کنیم و بازدید میدانی انجام می دهیم؛ اگر 
مدرسه تا ۹۰ درصد پیشرفت کرده باشد تا اول مهرماه تکمیل و افتتاح 

می شود.
صحرایی در پاســخ به تماس یکی از خدمتگزاران مدرســه از اســتان 
خراسان جنوبی که به بیماری ام اس مبتلا شده است، گفت: حقوق یک 
موضوع و بحث کلی است و حقوق ســرایداران در تمام کشور متاسفانه 
پایین است و تعیین آن به تنهایی در دســت ما نیست. یک هدیه و وام 
کم بهره برای شما درنظر گرفته می شود تا بتوانید پیگیر درمان خود به 
شکل بهتری باشید. فوق العاده ویژه و تسهیلاتی از این دست را در دست 
پیگیری داریم. متاسفانه فوق العاده ویژه شــامل سرایداران نمی شود 
اما در حال تلاش و پیگیری هســتیم که راهکار جایگزینی برای بهبود 
دریافتی ســرایداران و همکاران اداری که شامل رتبه بندی نمی شوند، 

به کار بگیریم.
وی همچنیــن در واکنش به اظهــارات تماس یکــی از معلمان که به 
رتبه اش در طرح رتبــه بندی معلمان اعتراض داشــت گفت. اعتراض 
شما کاملا وارد اســت. ۹۰ درصد معلمان با همین شــیوه رتبه بندی 
شــده اند، ۱۰ درصد مابقی هم باید تعیین تکلیف شــوند تا بتوانیم به 
اعتراضات رسیدگی کنیم و پس از پایان رســیدگی به اعتراضات آیین 
نامه رتبه بندی را اصلاح کنیم. دولت ســیزدهم رتبــه بندی را به اجرا 
درآورد و بپذیریم که اگر رتبه بندی اجرا نمی شــد اشــکالاتش احصاء 
نمی شــد. ۷۰ درصد همکاران از رتبه های اعلامی شان راضی بوده اند و 
۳۰ درصد اعتراض کرده بودند که رسیدگی به اعتراضات از اردیبهشت 

انجام می شود.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: از همکارانی که ۳۰ سال 
خدمت کرده اند می خواهیم درخواست بازنشســتگی ندهند و در مهر 
۱۴۰۲ نیز استمرار خدمت داشته باشند و همکاری خود را با آموزش و 

پرورش تداوم بخشند.

دیوار

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: هیچ تجدید 
نظری قرار نیست در مصوبه کنکوری شورا ایجاد شود.

ســعید رضا عاملی درباره »اصلاح قانون ســنجش و 
پذیرش دانشجو در دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی 
کشــور« گفت: مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
قطعی و نافذ اســت و دســتگاه های مربوطه از جمله 
آموزش و پــرورش، وزارت علوم تحقیقــات و فناوری 
و سازمان سنجش آموزش و کشــور موظف به اجرای 

مصوبه هستند.
عضو شــورای عالی انقــلاب فرهنگی ادامــه داد: این 
تلاش هایی که می شــود در ادامه تلاش هایی است که 

متأسفانه کاسبان کنکور انجام می دهند.
وی گفت: فشــار می آورنــد تا نهادهــای دیگر فضای 
تجدید نظر ایجاد کنند ولی هیــچ تجدید نظری قرار 

نیست ایجاد شود.
براســاس این گزارش، اعضای کمیســیون 
آمــوزش، تحقیقات و فنــاوری مجلس این 
هفته بررسی طرح یک فوریتی اصلاح قانون 
سنجش و پذیرش دانشــجو در دانشگاه ها و 
مراکز آموزش عالی کشــور را در دستور کار 

دارند.
حجت الاسلام و المســلمین عبدالحسین خسروپناه 
نیز اخیــراً اعلام کــرد: تاکنون به خاطر تســاهل و 
تسامح در آزمون سراســری بی عدالتی های زیادی 
شاهد بودیم و حق افراد ضایع می شــد اما با مصوبه 
اخیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی درباره تغییر در 
نحوه برگزاری کنکور، حتی یــک مورد تخلف را هم 

شاهد نبودیم.

وی درباره علت مخالفــت برخی نمایندگان 
مجلس با شــیوه فعلــی برگــزاری کنکور 
افــزود: پــس از ورود جدی شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی بــه موضوع برگزاری آزمون 
سراســری، رئیس جمهور هم از آن حمایت 
کــرد. ما جلســات متعددی بــا نمایندگان 
مجلس برگزار کردیم امــا همچنان برخی از 

آنها با شیوه فعلی کنکور مخالف هستند.
خســروپناه ادامه داد: با کمک و همــکاری مجموعه 
وزارت ارتباطات و دستگاه های امنیتی با قطع اینترنت 
در محــل برگزاری کنکــور، امنیت در برگــزاری این 
آزمون مهم افزایش یافت و تخلفی گزارش نشــد. البته 
در برخی مناطق به خاطر ضعف در زیرساخت ها مجبور 
به قطع اینترنت در شهرســتان یا چند محله شــدیم 

که با تقویت زیرســاخت ها امنیت در برگزاری آزمون 
سراسری ارتقا می یابد.

وی افزود: قطع اینترنت فقط مربوط به کشور ما نیست 
و در آمریکا، چین و… هم قطــع اینترنت وجود دارد. 
این که برخی نمایندگان مجلس بــه قطع اینترنت در 
زمان برگزاری آزمون سراســری ایراد می گیرند حرف 

اشتباهی است.
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر این که 
روند برگزاری کنکور تغییری نخواهد کرد، افزود: ما به 
دنبال کار زیرســاختی جدی برای ایجاد یک سازمان 
سنجش و ارزیابی واحد هستیم که همه دستگاه ها در 
حوزه آموزش و پژوهش تابع آن باشــند. فعلًا گام های 
اولیه این مسیر را برداشــته ایم و روند فعلی برگزاری 

آزمون سراسری را تغییری نخواهیم داد.

شورا

علی قدمی  آموزش و پرورش در کمترین 
حالت به بیش از ســیصد هزار معلم جدید 
نیــاز دارد ایــن در حالی اســت کــه فارغ 
التحصیلان دانشــگاه فرهنگیان به مراتب 
عددی کمتر از این بوده و عده ای هم سالانه 

بازنشسته می شوند.
اگر در ســال های قبل مشــکلات معلمان 
و دغدغه هایش بیشــتر در اردیبهشت و به 
مناســبت روز معلم مطرح می شــد؛ اما در 
ســالی که گذشــت روزی نبود که در مورد 
مدرسه، دانش آموز و مشکلات معلم حرفی 

به میان نیاید.
یک ســال ســخت برای معلمــان حالا در 
شــرایطی به هفتــه معلم ســال تحصیلی 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ رســیده اســت که وزارت 
آموزش و پرورش با سرپرست اداره می شود 
و معلوم هم نیســت عمر این سرپرستی تا 
چه مدت خواهد بــود و از گزینه های وزارت 

خبری نیست.
معاونین این وزارت خانــه از آینده فعالیت 
خود بی اطــلاع هســتند و نماینــدگان و 
کمیســیون آموزش مجلس نیز از دســت 
کم در ظاهــر از تصمیم دولــت بی خبرند 
و تصمیــم دارنــد در این زمینه پاســخگو 

نباشند.
در شــرایطی به هفته معلم سال تحصیلی 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ رســیدیم که رتبه بندی 
معلمان به نتیجه نرســیده است؛ در حالی 
که سال گذشته در چنین روزهایی یوسف 
نــوری وزیر پیشــین آمــوزش و پرورش 
اجرای کامل رتبه بندی تا شهریور ۱۴۰۱ 
را وعده داد؛ رتبه بنــدی نهایتاً در ماه های 
آخر سال با نواقص بسیار زیاد اجرایی شد و 
همین امر شکایت و اعتراض شمار زیادی 
از معلمان را به همراه داشت. شکایاتی که 

در نهایت به استعفای نوری منجر شد.
هفته معلم را امسال در حالی آغاز کردیم که 
کمبود معلم در مدارس کشــور نه تنها حل 
نشــده که به علت موج جدید بازنشستگی 
معلمان پس از رتبــه بندی، کمبود معلم در 
مدارس مناطق کمتر برخوردار شدیدتر هم 

شده است.

کمبود معلم؛ مشکلی که دامن نظام 
آموزشی را سال هاست رها نکرده

البته همان طور که گفته شــد کمبود معلم 

مشکلی اســت که سال هاســت آموزش و 
پرورش با آن مواجه است با این حال به نظر 
می رسد به علت توســعه هنرستان ها، موج 
بازنشســتگی پس از رتبه بندی و توجه به 
جنســیت معلمان در مــدارس ابتدایی و 
متوســطه اول نیاز به معلم و آموزگار بیش 

از پیش به نظر می رسد.
احمدحســین فلاحی، عضو کمیســیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی، 
سال گذشته با اشــاره به اینکه آماری که از 
سوی آموزش و پرورش برای موضوع کمبود 
معلم ارائه می شــود متفــاوت از آن چیزی 
که اســت که ما در واقعیت می بینیم؛ گفت: 
کمبود معلم در آموزش و پرورش از ۲۳۰ تا 

۲۶۰ هزار نفر است.
در چنین شــرایطی تعداد فارغ التحصیلان 
دانشــگاه فرهنگیــان به مجموعــه نظام 
آموزشی به میزانی نیست که این کمبود را 

جبران کند. 
حســین خنیفر رئیس پیشــین دانشگاه 
فرهنگیــان اواخر ســال ۱۴۰۰ گفته بود با 
احتســاب معلمین ماده ۲۸ و تمامی فارغ 
التحصیلان سال تحصیلی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ 
حدود صد هزار نفر به بدنه نظام آموزشــی 

متصل خواهند شد.
وزارت آموزش و پرورش در کمترین حالت 

به بیش از سیصد هزار معلم جدید نیاز دارد 
این در حالی اســت که فــارغ التحصیلان 
دانشــگاه فرهنگیان هر ساله بیش از یکصد 
هزار نفر نمی شــوند. از ایــن رو جذب معلم 
از طریق آزمون اســتخدامی همواره یکی از 
راه های جذب نیرو بــرای آموزش و پرورش 

بوده است.
با این وجود عدد پذیرفته شدگان در آزمون 
استخدامی هم چندان بالا نیست. در آزمون 
روز جمعه ۸ اردیبهشــت کــه ۵۳۴ هزار و 
۴۴۵ نفر برای شــرکت در آن ثبت نام کرده 
بودند؛ تنها ۲۸ هزار نفــر پذیرفته خواهند 

شد.
این عدد شــامل ۲۴ هــزار و ۶۹۴ آموزگار 
ابتدایی، ۲۳۳۲ آموزگار استثنایی و ۹۹۲ 
آموزگار ویــژه مناطق عشــایری و مرزی 
اســت. تفاوت این دو عدد به تنهایی نشان 
می دهد حجم نیازمندی وزارت آموزش و 
پرورش تا چه حد زیاد اســت و یک آزمون 
اســتخدامی چقــدر می تواند ایــن نیاز را 

برطرف کند.
سرپرســت وزارت آموزش و پــرورش در 
حاشــیه اجلاس مدیران و رؤسای مناطق 
و نواحی آمــوزش و پرورش خوزســتان با 
اشــاره به برگزاری آزمون استخدامی برای 
جذب ۲۸ هزار آموزگار دوره ابتدایی، گفت: 

به زودی آزمون اســتخدامی دیگری برای 
جذب معلمان متوســطه اول و دوم و فنی و 
حرفه ای و کاردانش برگزار خواهد شد که در 
این آزمون نیز ۲۸ هزار معلم جذب خواهند 

شد.
صحرایی با اشــاره بــه برنامه ریــزی برای 
جذب ۲۵ هزار دانشــجو معلــم از طریق 
کنکور سراســری گفته بــود؛ جذب معلم 
از طریق شــیوه دو مدرکی یکــی دیگر از 
برنامه هــای وزارت آمــوزش و پرورش در 
حوزه نیروی انسانی اســت و بر این اساس 
دانشــجویان مســتعد، در دانشــگاه های 
مادر شــروع به تحصیل می کننــد و بعد از 
گذرانــدن ۲ ســال دروس تخصصی و طی 
کردن فرآیندهــای صلاحیت ســنجی و 
رغبت ســنجی از سال ســوم وارد دانشگاه 

فرهنگیان خواهند شد.

دبیران خرید خدمت و وعده توخالی 
استخدام

جذب معلــم از طریق دوره هــای مهارتی 
اگرچه راهکاری نیست که مورد تأیید سند 
تحول و تصمیم گیران آموزشــی باشد ولی 
با شــرایط فعلی لازم اســت کمبود شدید 
معلم حداقل تا حدی بهبــود یابد و آزمون 
استخدامی شاید مطمئن ترین راه برای این 

مشکل باشد.
البته پیــش از این بــه ادارات کل آموزش و 
پرورش در استان ها این مجوز داده شده بود 
که به صورت حق التدریــس به طور موقت 
از علاقه منــدان به معلمی اســتفاده کنند 
اما مشــکل اینجا بود که در برخی استان ها 
به این افراد وعده داده شــده بود که پس از 
مدتی در استخدام وزارت آموزش و پرورش 
خواهند شــد. وعده ای که از ابتدا قرار نبود 

محقق شود.
یکی از همیــن نیروهای خرید خدمتی در 
گفت وگو با خبرنگار مهر گفت: من از مهر 
۱۴۰۰ به عنوان معلــم خرید خدمت وارد 
کلاس شــدم و قبل از آن هم هفت ســال 
پیش دبستانی در مدرسه دولتی مشغول 

بودم.
از ابتدای ســال تحصیلــی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ 
نه قــرار داد داریم نه بیمه و نــه حقوق و در 
نزدیکی تعطیلات نــوروز ۱۴۰۲ حقوق دو 
تا سه ماه را برای ما واریز کردند اما همچنان 
حقوق چند ماه واریز نشده و بیمه و سنوات 

برای ما حساب نشده است.
این نیروی خرید خدمتی افزود: برای ســال 
آینده هم به ما گفتند که دیگــر قادر ادامه 
همکاری با ما نیســتند مگر اینکه در آزمون 

استخدامی قبول شویم.
 واقعاً با معلمی که ده سال تجربه کاری دارد 
چرا باید این طور برخورد شــود و با کســی 
که اصلًا تجربه کاری ندارند به یک شــکل 
برخورد شــود. ضمن اینکه فردی که معلم 
است در طول روز مشــغول معلمی است و 
فرصت کافی برای مطالعــه منابع آزمون را 

هم ندارد.
این معلم خریــد خدمتــی از وعده های 
مکــرر ادارات آموزش و پــرورش گلایه 
کرده و گفته بــود: حتی مــاه پیش و در 
بهمن ماه ۱۴۰۱ با وعده استخدام ما را به 
شورای پزشکی فرستادند و قبل از آن هم 
مدارک متعددی را بردیــم و برای تبدیل 
وضعیت مصاحبه شــدیم اما هیچ خبری 

نیست.
همین وعده های بی سرانجام بود که موجب 
شد تا در بهمن و اســفند ۱۴۰۱ و فروردین 
۱۴۰۲ معلمان خریــد خدمتی بارها و بارها 
در مقابــل درب اصلــی وزارت آمــوزش و 

پرورش تجمع کنند.

خریدار  رئیــس پلیس آگاهــی فراجا از 
بررســی ویژه موضوع تــرور رییس پلیس 

آگاهی سراوان خبر داد.
 ســردار محمد قنبری رئیس پلیس آگاهی 
فراجا در نشســت خبری با اشاره به شهادت 
ســرهنگ شــهرکی رئیس پلیس آگاهی 
سراوان اظهارداشــت: شهید بزرگوار همراه 
همسرش در حال بازگشت از محل مدرسه 
فرزندشــان بوده اند کــه مورد تــرور قرار 
گرفته انــد. این موضوع به صــورت ویژه در 
دست کار و تحت بررسی اســت تا عاملین 
این جنایت سریعاً دستگیر و به سزای عمل 

ننگین خود برسند.
وی افزود: وضعیت همســر این شــهید هم 
وخیم و نامطلوب اســت که برایشان آرزوی 
بهبودی داریم.ســردار قنبری بیان داشت: 
هم قسم شده ایم که آســایش خود را فدای 
آســایش مردم کنیم و این شهادت ها اثبات 

ادای این سوگند است.

استراتژدی جدید پلیس آگاهی
 در سال جاری

رئیس پلیس آگاهی فراجــا در ادامه خاطر 
نشان کرد: استراتژی و راهبرد ما جلوگیری 
از سرقت با اســتفاده از مجرم است و اقدام 
جدیدی اســت و برای این کار برنامه داریم 
و مرکز پایش و کنترل هوشــمند مجرمین 

را در نظــر گرفته ایم و اشــراف بر مجرمین 
افزایش و صحنــه جــرم را از طریق مجرم 

شناسایی می کنیم.
وی با بیان اینکه پلیــس آگاهی یک پلیس 
پساجرم اســت، گفت: پساجرم یعنی بعد از 
اینکه جرم اتفاق می افتد ایــن پلیس وارد 
می شود، البته ما دوست داریم هیچ جرمی 
رخ ندهــد و هیچــگاه نیاز بــه ورود پلیس 

آگاهی نباشد.
سردار قبری بیان داشت: سال گذشته بیش 
از ۴۱ درصد پرونده های جنایی در کمتر از 
۴۸ ساعت کشــف و به طور کلی ۹۴ درصد 
پرونده ها کشف شــده و مابقی هم در حال 

کشف است.

انهدام 18۶ باند سارقان منازل
وی اعلام کرد: در ســال ۱۴۰۱ حدود ۱۸۶ 
باند سارق مســلح را منهدم و ۴۰۲ پرونده 
زنجیره ای داشتیم همچنین ۱۵۹۶ سارق 
مســلح در این مدت دســتگیر ۳۷۳ سلاح 

گرم کشف شده است.
ســردار قنبری بیان داشــت: از ۲۵ اسفند 
سال گذشــته تا امروز بیش از ۸۰ درصد از 
خودروهایی که به سرقت رفتند کشف و ۹۰ 
هزار و ۱۷۴ فقره ســرقت نیز از سوی پلیس 

کشف شده است.
رئیس پلیس آگاهی فراجا با اشاره به اینکه 

طی دو ماه گذشــته ۸۰ درصد خودروهای 
سرقتی کشف شده اســت، گفت: در طرح 
مبارزه با سارقان که اجرای آن از ۲۵ اسفند 
شروع شده ۴۵ هزار سارق و ۶۰۰ مالخر در 

این مدت دستگیر شده اند.
سردار قنبری گفت: همچنین در این مدت 
۱۵۰ هزار نوع از اقلام مســروقه از جمله ۱۷ 
کیلو طلا کشــف که در لحــاظ اولیه ۱۴۷ 
هزار مورد به مال باختگان مســتردد شــد. 
همچنین در حال تقویت و تکمیل ســامانه 
»نما« بــرای شناســایی و تحویــل اموال 

مسروقه هستیم.

استفاده از تجهیزات پیشرفته برای 
شناسایی چهره سارقان

وی در مورد اســتفاده از تجهیزات پیشرفته 
برای شناسایی چهره سارقان و مجرمان در 
سطح شــهر گفت: ما مدتهاســت که از این 
تجهیزات اســتفاده می کنیم و یک ســری 
تجهیزات جدید را برای انگشــت نگاری و 
کشــف جرم نیز داریم که به زودی استفاده 
می شود اما جزئیات بیشــتر آن را در آینده 

اعلام خواهیم کرد.

از راه اندازی گشت ویژه پلیس آگاهی 
تا برگزاری کنکور کارآگاهی

وی اعــلام کرد: امســال در ۱۰ کلانشــهر 

کشــور گشــت پلیس آگاهــی راه اندازی 
می شود که مجهز به تجهیزات روز است و از 

مجرب ترین کاراگاهان استفاده می کنیم.
رئیس پلیــس آگاهی فراجــا گفت: نیمه 
امســال کنکور کارآگاهی با حضور ۳۰۰۰ 
نفر زن و مرد در سه رشــته مانند مبارزه با 
سرقت، کمک کارآگاه و کاراگاه یار برگزار 
می شــود. افراد علاوه بر اینکه از قبل باید 
مهارت هایی داشته باشند برایشان پس از 
پذیرفته شدن آموزش های ضمن خدمت 
نیز برگزار می شــود تا بســیار تخصصی 

شوند و افراد مورد پذیرش و آموزش دیده 
مورد تأیید پلیس بیــن الملل نیز خواهند 

داشت.
وی بیان داشت: سازمان سنجش نقشی در 
این زمینه ندارد و این یــک آزمون داخلی 

است.
وی با اشــاره به اینکه در کنار انتشار بالای 
آمار سرقت، آمار کشــفیات هم زیاد است، 
اظهارداشــت: هدف ما از برنامه های جدید 
در سال جاری این اســت که مردم کاهش 

سرقت را احساس کنند.

هیچ تجدید نظری در مصوبه کنکوری شورا ایجاد نخواهد شد
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فیلمی با بازی مریم بوبانی و لیندا کیانی مسافر 
یک جشنواره آمریکایی

فیلم کوتاه »ســامپو« به بیست و دومین جشــنواره جهانی فیلم های 
کارگری »Reel Work« آمریکا راه یافت.

»سامپو« به کارگردانی مرضیه ریاحی، تهیه کنندگی حسین کاکاوند 
و نویسندگی مرجان ریاحی به عنوان نماینده ایران در جشنواره حضور 
دارد.  این جشنواره همزمان با روز جهانی کارگر )اول ماه می( و با هدف 
زنده نگه داشــتن تاریخ و فرهنگ جنبش کارگری در ایالات متحده و 

جهان برگزار می شود.
جشــنواره تولیدکنندگان فیلــم، کارگران، فعالان حقــوق کارگری، 
دانشجویان و عموم مردم را با هدف افزایش آگاهی جامعه از نقش اصلی 
کار در زندگی گرد هم می آورد و شــرکت کنندگان را تشویق می کند 
تا به مبارزه برای حقوق کارگران در ســطح محلی، ملی و جهانی برای 

دستیابی به عدالت اجتماعی و همبستگی بین المللی بپیوندند.
عوامل »ســامپو« عبارتند از: کارگردان: مرضیــه ریاحی، تهیه کننده: 
حســین کاکاوند، بازیگران: لیندا کیانی، مریــم بوبانی، هیلدا کردبچه 
و حنان عزیزی، نویســنده: مرجان ریاحی، مدیر فیلمبرداری: مسعود 
امینی تیرانی، مدیر صدابرداری: سامان شهامت، تدوین: هانی سلمانی، 
طــراح صحنه: فائزه محمــدی، طراح لبــاس: لیلا طاهری، دســتیار 
کارگردان و برنامه ریز: ســعید آهنج، مدیر تولیــد: هومن محمودی، 
گریم: هانیه الوند، منشی صحنه: شیدا شــعبانی، عکاس صحنه: مهسا 
عباسی، اصلاح نور و رنگ: ســامان مجدوفایی، جلوه های ویژه: علیرضا 
قادری اقدم، طراحی و صداگذاری: ســامان شــهامت، صدابردار: جابر 
انصاریان، فیلمبردار پشــت صحنه: مصطفی امامی، عکاس پوســتر: 
فتاح ذی نوری، طراح پوســتر: علیرضا ربیع مقدم، طراح لوگو: علیرضا 
قادری اقدم، گروه فیلمبرداری: مهدی حسینی، احسان نادری، حسین 
باباخانی، علی فتحی، مســئول هماهنگی: عباس سمائی،  امیرحسین 
بغدادی، جانشین تهیه کننده: محمود ســمائی، جانشین مدیر تولید: 
حمید مرادخانی، مدیر تدارکات: فرهاد غلام زاده، دســتیاران صحنه: 
امیرحسین محمدیاری، آیدا چرخیان، آرمیتا فرج الهی، دستیار صدا: 
حسین داغلانی، دســتیار دوم کارگردان: مبینا بنکار، ترجمه انگلیسی 
برای زیرنویس: بونا الخــاص، تجهیزات فنی: رضا حماســی – اپیک، 
تدارکات: مجتبــی خوش افکار، تهیه غذا: رســتوران بهــار – ابراهیم 
خانجانی، خدمات: امید جمشــیدی، حمل و نقل: علیرضا نیســتانی 
نایینی، ابوالفضــل نظرک، آرش احمــد نژاد، بهرام خســروی، صمد 

اسدالهی سیس، ابراهیم پارسا نژاد، محصول کاکو فیلم.

ون« به اسکار یک گام »حلز
 فیلم کوتاه »حلزون« اولین ساخته امین رضا علی محمدی به جشنواره 

بین المللی فیلم کوتاه پالم اسپرینگز در کالیفرنیای آمریکا راه یافت.

به گزارش روابــط عمومی فیلم »حلــزون«، این اثر بــه کارگردانی و 
تهیه کنندگــی امین رضا علی محمدی بــا راهیابی به جشــنواره پالم 
اسپرینگز، دومین حضور خود را در یک فســتیوال مورد تایید آکادمی 

اسکار تجربه می کند.
جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه پالم اســپرینگز یکی از معتبرترین 
رویدادهای دنیای فیلم کوتاه و بزرگترین فســتیوال در کشور آمریکا 

است که مورد تایید جوایز آکادمی اسکار، بفتا و گویا است.

قاب

در برنامه علمــی »متاصبا« راهکارهایــی برای آینده 
بهتر و بالا بردن ســرعت زندگی به مخاطبان پیشنهاد 

می کند.
»متاصبا« عنوان یکی از برنامه های جدید این شــبکه 
رادیویی اســت که بــا رویکرد آموزش هــای علمی و 
سرگرم کننده پخش می شود. این برنامه در بخش های 
مختلف بــه امنیت فضای مجــازی، معرفی بازی های 
اینترنتی، فوت و فن ســاخت انیمیشــن و اخبار داغ 

تکنولوژی می پردازد.
زهرا اســدوند تهیه کننده ایــن برنامــه در گفتگو با 
خبرنــگار مهر دربــاره آن توضیــح داد: اســم برنامه 
»متاصبا« برگرفته از دنیای متا است، ممکن است هر 
یک از مخاطبان چیزی به نام متاورس شنیده باشند و 

یا در آن کنجکاو شده باشــید. شاید خوانده 
باشــید که متــاورس قرار اســت جایگزین 
اینترنت شود یا اینکه همه ما قرار است در آن 
زندگی کنیم. در ایــن برنامه تلاش می کنیم 
در بخش های مختلــف مخاطبان را با دنیای 

متا بیشتر آشنا کنیم.
وی افزود: متاانیمیشن، متا خبر، متا امنیت، 

متا ترفند و متا بازی« بخش های این برنامه است که با 
حضور کارشناســان تخصصی هر حوزه به توضیحاتی 

تخصصی می پردازد.
اســدوند در ادامه درباره بخش های مختلف این برنامه 
اظهار کرد: شــروین فضلعلی زاده کارشناس انیمیشن 
ســازی و نویســنده و منتقــد ســینمایی در بخش 

»متاانیمیشن« فوت و فن انیمیشن سازی را 
به شنوندگان آموزش می دهد و درباره نقاط 
قوت و ضعف انیمیشــن های معــروف دنیا 

صحبت می کند.
وی افــزود: در بخش »متاامنیــت« زینب 
محمودی کارشناسی نرم افزار و شبکه های 
اینترنتی به معرفی نــرم افزارهای امنیتی و 
بایدها و نبایدهای امنیتی در فضای مجازی و گوشــی 
تلفن های همراه می پردازد. نرم افزارهای و برنامه های 

کاربردی غیر مجاز و ویروسی را معرفی می کند.
اســدوند آیتم »متاترفنــد« را از بخش هــای جالب و 
شــنیدنی این برنامه دانســت و گفــت: در این بخش 
مانی پاینده کارشــناس برنامه درهر قسمت به معرفی 

نرم افزارهــای کاربردی و ارائــه راهکارها و ترفندهای 
مختلف در سیســتم های کامپیوتری و گوشــی های 
تلفن همراه می پردازد، که برای بســیاری از مخاطبان 
جالب و کاربردی است و سرعت انجام کار و زندگی بهتر 
را افزایش می دهد.تهیه کننده »متاصبا« گفت: در این 
برنامه هــر روز در بخش »متاخبر« یکــی از خبرهای 
جالب و شــنیدنی حوزه تکنولوژی به اطلاع مخاطبان 
می رســد، کــه در آن تکنولوژی های برتــر دنیا برای 

آینده ای بهتر و سریع تر به مخاطبان معرفی می شود.
برنامه علمی »متاصبا« هر روز از شــنبه تا چهارشنبه 
ساعت ۱۳:۳۰ به تهیه کنندگی زهرا اسدوند و با اجرای 
زهرا مدبیر و با حضور کارشناسان علم و فناوری تقدیم 

شنوندگان رادیو صبا می شود.

متاصبا

خریدار  مسائل و ایرادات متعدد محتوایی 
و فنــی، عــدم مخاطب شناســی صحیح 
از جامعــه و فرهنگ مــردم ایــران، تعدد 
شــوخی های رکیک و عدم تکریم بزرگان 
خانواده و رواج بــی بند و باری بــه بهانه به 
تصویــر کشــیدن موضوعــات روز جامعه 
از جمله مســائل مطرح شــده در خصوص 

»پایتخت ۶« بود.
 هفته گذشــته بود که مهــدی فرجی تهیه 
کننده تلویزیون و ناظر سازمان صدا و سیما 
در ســریال »پایتخت«، در گفتگویی ضمن 
اشاره به سرانجام چند اثر تلویزیونی، بسته 
شــدن پرونده ســاخت فصــل جدیدی از 

سریال »پایتخت« را اعلام کرد.
تهیه کننده سریال در رابطه با تکلیف نهایی 
ســریال پایتخت گفت: »در مورد ســریال 
»پایتخت« بایــد بگویم که بعیــد می دانم 
فصل جدیدی از آن تولید شــود. چون یک 
مقداری کار سخت شــده، آدم ها از هم جدا 
شــدند و دور افتادند و درگیر کارهای دیگر 
شــدند. اینکه دوباره بتــوان در یک زمان و 
شرایطی خاص آنها را دورهم جمع کرد، کار 
سخت شده اســت. اگرچه من خودم خیلی 
امیــدوارم، دعا می کنم که ان شــاءالله یک 

روزی ما »پایتخت ۷« را بسازیم.«
از ســوی دیگر اظهار نظر پیمــان جبلی، 
رئیس صداوسیما در خصوص ادامه ساخت 
»پایتخــت« نیــز واکنش هایــی از عوامل 
ســریال پایتخت را در پی داشــت. پیمان 
جبلی درباره ساخت فصل هفتم این سریال 
گفت: قبلا در مورد پایتخت صحبت کرده ام. 
عوامل ســریال »پایتخت« بین خودشــان 
اختلاف نظر دارند. صداوســیما تصمیمی 
مبنی بر جمع کردن این مجموعه نداشــته 

و ندارد.
همچنیــن هومــن حاجــی عبداللهی از 
بازیگران »پایتخت«، با انتشــار تصویری از 
برخی عوامل این سریال اظهاراتی مبنی بر 
اختلاف نظرها را رد کرده و نوشته است: این 
هم از ما. یــک خانواده ایم بدون کوچکترین 
مشکل و مسئله ای در کنار هم. مشکل از ما 

نیست.
مجموعه تلویزیونی پایتخت به کارگردانی 
ســیروس مقدم و تهیــه کنندگــی الهام 
غفــوری یکــی از مجموعه هــای پردامنه 

تلویزیون بود که تا ســال ۱۳۹۹ شش فصل 
از آن ساخته شد. فصل ششــم این سریال 
در حالی نوروز سال ۹۹ روی آنتن می رفت 
که خبرهایی از ادامه ساخت و کلید خوردن 
فصل هفتــم آن بــه گوش می رســید، در 
شرایطی که پایان این سریال به دلیل شیوع 

ویروس کرونا نیمه تمام مانده بود.

روایتگر یک خانواده معمولی 
نخستین فصل مجموعه طنز »پایتخت« به 
کارگردانی ســروس مقدم و تهیه کنندگی 
الهام غفوری در نوروز سال ۹۰ از شبکه اول 
سیما پخش شد. داستان این سریال روایتگر 
خانواده نقی معمولی اســت کــه تصمیم 
می گیرند از شــمال کشــور به تهران کوچ 
کنند، اما هنگام ورود به پایتخت با مشکلات 
زیــادی روبــه رو می شــوند. صاحبخانه از 
دنیا می رود و وراث حاضر بــه تحویل خانه 
نیســتند، برای همین هم خانواده معمولی 
مجبور می شوند مدتی را در کامیون ارسطو 
زندگی کنند. این داســتان خانوادگی مورد 
اقبال مخاطبان راســنه ملی قرار گرفته بود 
و همین نکته باعث تا مدیران وقا ســازمان 
صداوســیما علیرغم وجود برخی حواشی، 
برای ســاخت فصل های جدیــد آن هزینه 

کنند.تاکنــون ۶ فصــل از ایــن مجموعه 
ساخته شده و محســن تنابنده، ریما رامین 
فر، علیرضا خمسه، احمد مهران فر، نسرین 
نصرتی، ســارا و نیکا فرقانــی اصل، مهران 
احمدی، بهــرام افشــاری و هومن حاجی 
عبداللهی از جمله بازیگرانی هستند که در 

این مجموعه نقش آفرینی کرده اند.

به تصویر کشیدن تروریست های 
تکفیری داعش

یکــی از نقاط جالــب توجه داســتان این 
مجموعه، در فصل پنجم که نوروز ۹۷ روی 
آنتن رفته بــود رخ داد. خانواده معمولی در 
پیچ و خم سفر به ترکیه سوار بالنی می شوند 
که اپراتور آن، بر اثر مصرف مشروبات الکلی 
سکته کرده و می میرد. بالن آنها را به طرزی 
عجیب به طرف ســوریه برد و به این ترتیب 
تروریست های تکفیری داعش وارد داستان 

پایتخت شدند. 
 نقش برجسته خانواده در داستان و سادگی 
و صداقت کاراکترهای حاضر در این سریال 
باعث شــده بود تــا »پایتخــت« در طول 
ســال های مختلف یکــی از مجموعه های 
پرطرفدار تلویزیون قلمداد شــود. اگر چه 
فصل ششــم آن و نبــود مرحوم خشــایار 

الوند کــه تا فصــل پنجم از نویســندگان 
»پایتخت« به شــمار می آمــد، افت کیفی 
فاحش و بیگانگی محتوا با ســبک زندگی 

خانواده های ایرانی را به رخ می کشید.

انتحار متولیان »پایتخت« در فصل آخر 
فصل ششــم »پایتخت« به دلیل شــیوع 
ویروس کرونا، نیمه تمام ماند و در حالی که 
قرار بود، بخش نهایی داستان در ۲ قسمت 
فیلمبرداری و پخش شــود، ایــن اتفاق رخ 
نداد. میزان انتقادهــا و نارضایتی مخاطبان 
تلویزیون، بیش تر از فصل های گذشته شده 
بود و فقدان مرحوم خشایار الوند باعث شده 
بود تا فصل ششم »پایتخت« از مشکل قصه 

و فیلمنامه رنج ببرد.
مســائل و ایرادات متعدد محتوایی و فنی، 
عدم مخاطب شناســی صحیــح از جامعه 
و فرهنــگ مردم ایران، تعدد شــوخی های 
رکیک و عدم تکریم بزرگان خانواده و رواج 
بی بند و بــاری به بهانه به تصویر کشــیدن 
موضوعــات روز جامعــه از جمله مســائل 

مطرح شده در خصوص »پایتخت ۶« بود.
سریالی که واکنش رئیس وقت صداوسیما 
را نیــز به همراه داشــت و او در دســتوری 
ویژه به ســید مرتضی میرباقری با اشاره به 

حواشی قســمت آخر مجموعه پایتخت ۶ 
تاکید کرد که لازم اســت بررسی شود این 
اقدام حاصل اشتباه، بی توجهی و وادادگی 
اســت یا نتیجه عملیات مرموز و فتنه انگیز 

»ستون پنجم فرهنگی دشمن«؟! 
عبدالحسین خســروپناه، دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در خصوص فصل ششم این 
سریال نوشته اســت: فارغ از نقدهایی چون 
اختلاط نامحرم، تعابیــر بی ادبانه مخصوصاً 
نســبت به والدین، بی احترامی به نماز و حج 
و… ولکن نقد ریشه ای تر این سریال رویکرد 
ایران گریــزی و ایــران تضعیفی اســت که 
متأسفانه از دوره قاجار توسط مستشرقین و 
بعد روشنفکرنمایان داخلی دنبال می شود. 
این ســریال با نشــان دادن ایرانیانی که یا 
قاچاقچی )ارسطو( هستند یا روانی )بهبود( 
یا مسئول ناتوان و بی عرضه و منفعل )مالکی 
نماینده مجلس( یا دارای کمبود شخصیت 
)بهتاش( یا نوجوانان غرق در اینســتاگرام و 
فضای مجازی )دختــران دوقلو( یا مدعیان 
پرادعــای هیــچ کاره و فرصت طلب )نقی( 
یا مروج آرایشــگری و رفتارهای نامناسب 
)رحمــت و فهیمه( یــا عقل کلــی که در 
مواردی احساســی داوری می کند )هما(، 
بــرای بیننــده مخصوصاً بیننــده خارجی 
تصویر بســیار منفی علیه ایران می ســازد.
با توجه به تمام نکات، فصل ششــم پایتخت 
برخلاف رویه فصول پیشــین هیچ نشانه ای 
از فرهنگ ایرانی و نقش مهم خانواده در آن 
را به نمایش نمی گذاشت، بلکه نقیضه ای بر 
تمام ارزش هایی بود که در طی پنج فصل از 
خلال خرده روایت های داستان »پایتخت« 
برای مخاطب به تصویر کشــیده شده بود. 
از ســوی دیگر عدم رعایت ملاحظات بومی 
فرهنگ مازنــدران و بی توجهی نســبت به 
دغدغه هــای قومیتی، افقی روشــنی برای 
تولید فصل جدیدی از »پایتخت« را نشــان 
نمی دهد. به نظر می رســد مدیران کنونی 
صداوســیما نیز تمایلی برای ساخت فصل  
جدید مجموعه ای که اعتــراض مخاطبان 
را در فصل ششم در پی داشــته و به شکلی 
عامدانــه خطوط قرمــز فرهنگــی را زیر پا 
گذاشــته ندارند. هر چند عده ای بخواهند با 
تنفس مصنوعی یک خاطره فراموش شــده 

را زنده کنند.

»متاصبا« از دنیای آینده می گوید

کارگردان مستند مطرح کرد

مخالف اکران عمومی فیلمم هستم!
زهرا منصــوری  مهدی بخشــی مقدم 
کارگردان مســتند »خانه مامان شکوه« با 
روایتی از اعتیاد گروهــی از دختران جوان 
و نوجوان، بــه ارائه توضیحاتــی درباره این 
مســتند پرداخت کــه معتقد اســت نباید 

اکران عمومی شود.
مهدی بخشــی مقدم کارگردان مســتند 
»خانه مامان شکوه« درباره موضوع این اثر 
گفت: این مســتند درباره یک کمپ اعتیاد 
به سرپرستی مامان شکوه است. دخترهای 
جوان و نوجــوان برای ترک اعتیــاد به این 
کمپ مراجعــه می کنند. دوربین ما با ســر 
کشــیدن به آن مرکز از وقایع و ماجراهای 
جاری در دل آن جا ســخن گفته و زندگی 
بعضی از دختران حاضــر در کمپ را روایت 

می کند.
او ادامه داد: حضور در جشنواره مسکو، اولین 
حضور بین المللی مســتند »خانــه مامان 
شکوه« به حســاب می آید. جشنواره مسکو 
یکی از جشــنواره های معتبر اروپایی است. 
البته شــاید الان به دلیل تحریم ها شرایط 
خوبی نداشته باشد اما جشنواره ای قدیمی، 
معتبر و شــناخته شــده اســت. امیدوارم 
که فیلم ما در آن جشــنواره اکــران موفقی 
داشته باشــد و راه حضور در جشنواره های 
جهانی اش باز شود.بخشی مقدم درباره لزوم 
اکران آثار مســتند در جشنواره های جهانی 
و بین المللی گفت: تلاش ما مستندســازان 

معرفی سینمای ایران به جهانیان است. 
هر ماه هم شــاهد بیشتر شــدن تعداد آثار 
ایرانی حاضر در جشــنواره های بین المللی 
هستیم. این افتخار ســینمای مستند ایران 

است که آثارش در جشــنواره های جهانی 
معتبر دیده می شوند.

»خانه مامان شکوه« یک مستند
 زنانه است؟

این کارگردان درباره بحــث زنانه بودن این 
اثر مستند و نگاه جهان نســبت به موضوع 
فیلم بیان کرد: این قضیه کــه نگاه دیگران 
به مســتند و موضــوع آن چگونــه خواهد 
بود برای خــود من هم ســوال کنجکاوی 
برانگیزی اســت. این روزهــا موضوع زنان، 
موضوع روز جامعه ما و دیگر جوامع اســت 
اما در نهایت این مســتند درباره موضوعی 
انســانی و جهان شــمول صحبت می کند. 
به همین دلیل فکر می کنم مســتند امکان 
ارتباط گرفتن با مخاطبان جهانی را داشته 

باشد.
هنگام انجــام تحقیق و پژوهــش به کمپ 
مامان شکوه رســیدم. جذابیت موضوع هم 
برایم در این جــا بود که دختــران جوان و 
نوجوانی در آن کمپ حضور داشتند که اصلًا 
چهره شان نشان نمی داد که معتاد هستند 
و با تصور من از افراد معتاد تفاوت داشــتند. 
این موضوع نقطــه اتصال من با کمپ مامان 

شکوه شد
او درباره چگونگی انتخاب ســوژه مســتند 
گفت: متوجه شدم که سن اعتیاد در کشور 
بسیار پایین آمده و به ســنین نوجوانی هم 
رســیده، این بحــران گریبان کســانی را 
هم گرفته اســت کــه حتی فکــرش را هم 
نمی کردنــد روزی معتــاد شــوند. ضمن 
اینکه سفارشــی داشــتم از طرف »ستاد 

مبارزه با مواد مخدر« که ما بر آن شــدیم تا 
به دنبال اتفاقی جدیــد در این حوزه برویم. 
هنگام انجــام تحقیق و پژوهــش به کمپ 
مامان شکوه رســیدم. جذابیت موضوع هم 
برایم در این جــا بود که دختــران جوان و 
نوجوانی در آن کمپ حضور داشتند که اصلًا 
چهره شان نشان نمی داد که معتاد هستند 
و با تصور من از افراد معتاد تفاوت داشــتند. 
این موضوع نقطــه اتصال من با کمپ مامان 
شــکوه شــد. بعد از رفت وآمدی چندماهه 
توانســتم اعتماد مامان شــکوه و دختران 
کمپ را جلب کنم. بایــد بگویم که حضور 
شــهرزاد همتی و شــرمین نادری کمک 

بزرگی برای پروژه ما بود.
این کارگردان توضیح داد: ما مخالف اکران 
عمومی »خانه مامان شــکوه« هســتیم و 
اکران عمومی نخواهد داشت. چون دوست 
نداریم آســیبی به این بچه ها وارد شود. در 
تیزرها و تبلیغات رسانه ای هم شرطمان این 
بود که از چهره کامل بچه ها استفاده نکنیم 
و آن ها دیده نشوند. باید بگویم هنوز هم که 

ساخت این مستند به پایان رسیده با بعضی 
از این بچه ها ارتباط گروه حفظ شده است.

بخشــی مقدم دربــاره نحــوه پایان بندی 
مستند که پیشروتر از آثار سفارشی است و 
عنوان می کند کــه اغلب بچه هایی که ترک 
اعتیاد کردنــد دوباره به مــواد مخدر روی 
می آورند، گفت: هدف مــا از ابتدا این بود که 
فیلم نگاهی هشدارآمیز داشته باشد. تصور 
اشتباهی از طریق تبلیغات رسانه ها به وجود 
آمده که جوانان تصــور می کنند می توانند 
مواد مصرف کننــد و مشــابه فیلم ها آن را 
ترک کرده و بــه زندگی عــادی بازگردیم. 
چون رســانه ســراغ افرادی رفته که موفق 
به تــرک اعتیاد شــده و از آن هــا قهرمان 
ســاخته اند. اما واقعیت این است که بیش 
از نود و پنج درصد افرادی کــه در دام مواد 
مخدر گرفتار می شــوند، دیگر قادر به ترک 

آن نخواهند بود.

خانواده هایی که پذیرای بچه های خود 
نیستند!

این کارگردان گفت: بعد از درگیری با مواد 
مخدر، جامعه از پذیرش این جوانان سرباز 
می زند و این بچه ها نمی توانســتند با کسی 
ارتبــاط بگیرند. حتی اغلــب خانواده های 
خودشــان هم پذیرای این بچه هــا نبودند 
انگ های مختلفــی به آن ها زده می شــد. 
آن ها هم وقتی خودشــان را طرد شــده از 
اجتماع می بیننــد دوباره به همــان روال 
ســابق باز می گردند و این چرخه تا رسیدن 
آن ها به زوال ادامه پیدا می کند. متأســفانه 
کمپ های ترک اعتیاد هم قابلیت رقم زدن 

اتفاق خاصی را ندارند چون به اجبار یک ماه 
مواد مصرف نمی کنند اما مســائل روانی که 
منجر به گرایش آن ها به مواد مخدر شــده 

حل نشده باقی می ماند.
او دربــاره نحــوه حضور دوربیــن در محل 
کمپ اعتیاد اظهار کرد: اتفــاق مثبت کار، 
پیش تولید درست ما بود که توانسته بودیم 
با افراد دوست شــویم و دیگر آن ها احساس 
بودن جلــوی دوربیــن را نداشــتند و به 
راحتی زندگی می کردند و ما هم توانستیم 
پلان هایمان را بگیریم. مــا در هیچکدام از 
پلان های این مستند بازســازی نداشتیم 
اما وقایــع و روزهای خــاص را پیش بینی 
می کردیم و در آن روز خــاص دوربین را در 

کمپ حاضر می کردیم.
بخشــی مقدم درباره بازخوردهای فیلم در 
شانزدهمین جشــنواره »سینماحقیقت« 
هم بیان کرد: کســانی که در شانزدهمین 
جشنواره »سینماحقیقت« به تماشای این 
مستند نشستند بازخوردهای خوبی داشته 
و از فیلم تعریــف می کردنــد. حداقل من 
بازخورد منفی نگرفتــم. البته واکنش هایی 
بود مبنی بر اینکه چرا فیلــم را در این دوره 
از جشــنواره که حضور در آن توسط عده ای 

تحریم شده بود فرستادید.
او در پایــان گفت: البته مــن تهیه کننده و 
صاحب اثر نیستم و نمی توانم در این موارد 
تصمیم گیرنده باشــم. اما دیدگاهی که من 
نسبت به ماجرا داشــتم این گونه بود که ما 
که در حوزه مســتند کار می کنیم خودمان 
نباید خودمــان را تحریم کنیم و از کاری که 

باید انجامش دهیم شانه خالی کنیم. 

اداره کل ثبت و اسناد واملاک استان کرمانشاه اداره ثبت اسناد و 
املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه 

ناحیه یک هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون وماده۱۳ آئین نامه قانون تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۵۴۱۳مورخ  ۱۴۰۱/۱۱/۱۸هیات 
اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آخانم لیلا منصوبی فرزند محمد بشــماره شناسنامه 
۵۱۱ وشــماره ملی ۳۲۵۶۲۸۶۸۸۰ صادره از کرمانشــاه در یک و یک پنجم 
دانگ از یک باب ســاختمان مســاحت ۷۰۰ متر مربع در محدوده اراضی پلاک 
فرعی ۳۴۰از ۳۶۶ اصلی واقع در بخش یک حومه حوزه ثبت ملک کرمانشــاه 
ناحیه یک خریداری مع الواســطه از مالک رســمی مشــاعی آقای جعفر جلال 
دولتشاهی محرز گردیده است.لذابه منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند متوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دوماه اعتراض خودرا به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خودرا به مراجع قضایی 
تقدیــم نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکــور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۰۱/۲۶ 
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۲/۱۱ 

سجاد مویدی رئیس ثبت اسناد و املاک ۱۲ /م الف/۷۱

آگهی مزایده
امور خیریه شهرستان  و  اوقاف  اداره 
میامــی در نظــر دارد یک بــاب واحد 
تجاری)دکان( را از طریق مزایده عمومی 
بــه شــماره ۱۴۰۱/9۳۵۵۵ مــورخ ۱۴۰۲/۲/9با 
رعایت شــرایط و مقررات اوقافی به اجــاره واگذار 
نمایــد. متقاضیان مــی توانند برای کســب اطلاعات 
بیشــتر صرفا در ســاعات اداری به واحــد اوقافی 
اداره اوقــاف و امــور خیریــه شهرســتان میامــی 
 مراجعــه و یا با شــماره تلفــن ۰۲۳-۳۲۶۲۲۶۸۸ 

تماس حاصل نمایند. 
محمد رضا بخشی- سرپرست دفتر نمایندگی
 اوقاف و امور خیریه شهرستان میامی استان سمنان

آگهی مفقودی
ســندو برگ سبز ،کارت ســوخت وکلیه مدارک ســواری پیکان تیپ ۱۶۰۰ 
کاربری وانت مدل۱۳۸۱به شــماره پلاک ۴۱۴ب۸۱ایران 9۸رنگ سفید به 
شماره موتور۱۱۵۳۸۱۰۰۲۲۳وشــماره شاسی ۰۰۸۱9۶۰۰۴۲بنام مسلم 
حســن بیگی نام پدر علی به شــماره شناســنامه ۳۲ کدملی ۴۵۰۰9۸۴۳۲ 

مفقود گردیده است وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.
ایلام
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دیدگاه

میدان

 ســرمربی اســبق تیم ملی فوتبال کشــورمان گفت: 
ســرمربی های تیم های پایه باید با ســرمربی تیم ملی 
هماهنگ باشــند و زیر نظر او انتخاب شــوند. اگر این 

اتفاق صورت نگیرد به ضرر فوتبال ما خواهد بود.
ناصر ابراهیمی در رابطه با انتخاب سرمربی تیم فوتبال 
امید اظهار داشت: انتخاب ســرمربی تیم فوتبال امید 
باید با نظر ســرمربی تیم ملی باشــد. نه تنها تیم امید 
بلکه تیم فوتبال نوجوانان و جوانــان نیز باید به همین 

شکل باشــد و قطعا نظر ســرمربی تیم ملی 
اولویت و ارجحیت دارد.

وی افزود: من وقتی خودم سرمربی تیم ملی 
بودم و رضا وطنخواه مربی جوانان بود، من به 
تمرینات جوانان می رفتم و در آنجا ۶ بازیکن 
را برای تیم ملی بزرگسالان انتخاب کردم که 
یکی از آنها احمدرضا عابدزاده بود که در آن 

زمان وطنخواه کمی ناراحت شده بود که چرا بازیکنان 

را از تمریــن بــردم اما بــا صحبت هایی که 
صورت گرفت خود او نیز متوجه شد که باید 
زیر نظر من باشد و الان حرف امیرقلعه نویی 

درست است.
ابراهیمــی اظهار داشــت: در فدراســیون 
فوتبال هیــچ فردی بــه انــدازه قلعه نویی 
توانایی فنی ندارد؛ پس دوســتان باید اجازه 
دهند خود او ســرمربی تمام تیم هــا را انتخاب کند. 

متاسفانه در تمام ســال های قبل این غیرفنی ها بودند 
که به تیم امید آســیب زدند و این بار تــاج باید جلوی 
آنها را بگیرد.ســرمربی اســبق تیم ملی فوتبال ایران، 
گفت: کســی که ســرمربی تیم ملی فوتبال است باید 
سرمربی ســایر رده های پایه نیز زیر نظر او باشند. کادر 
ســرمربی های تیم های پایه باید با ســرمربی تیم ملی 
هماهنگ باشــند و زیر نظر او انتخاب شــوند. اگر این 

اتفاق صورت نگیرد به ضرر فوتبال ما خواهد بود.

چهره

مرتضــی احمدی  بــا نزدیک شــدن به 
هفته های پایانی لیگ هــای اروپایی گمانه 
زنی ها از مذاکره باشــگاه ها و بازیکنان آغاز 
شــده اســت و فوتبال ایران هم به واسطه 
داشــتن چند لژیونــر درگیر اخبــار نقل و 

انتقالاتی است.
 لیگ های فوتبال در قاره اروپا به هفته های 
پایانی خــود نزدیــک می شــود و مذاکره 
و توافق باشــگاه ها بــا بعضــی از بازیکنان 

مدنظرشان از مدتها پیش آغاز شده است.
فوتبال ایران هم به واسطه داشتن بازیکنانی 
که در اروپا بــازی می کننــد، درگیر نقل و 
انتقالات فوتبالی این قاره هستند و نامشان 

در فهرست بعضی از تیم ها مطرح می شود.

مهدی طارمی
شــاید اصلی ترین ســوژه نقل و انتقالات 
فوتبال ایران در اروپا مهدی طارمی باشــد 
که ســومین فصل حضــورش در تیم پورتو 
و چهارمین فصــل حضــورش در فوتبال 
پرتغال و اروپا را تجربــه می کند. طارمی در 
ســال ۲۰۲۰ با قراردادی چهار ساله از تیم 
ریوآوه راهی تیم پورتو شــد و قراردادش با 
این باشگاه تابستان ۲۰۲۴ تمام می شود. با 
این حال از مدتها پیش نــام مهدی طارمی 
با باشــگاه های مختلفی در اروپا و حتی قاره 
آســیا از جمله الهلال عربستان گره خورده 
است. پورتو برای درآمدزایی از طریق فروش 
طارمــی می تواند بــه این نقــل و انتقالات 
تابستانی امیدوار باشــد؛ هرچند که گفته 
می شــود حق فســخ بالای طارمی یکی از 
موانع اصلی ترانســفر این بازیکن است. این 
مهاجم ۳۱ ساله و بوشــهری هنوز به پاسخ 
باشــگاه پورتو برای تمدید قراردادش پاسخ 
مثبت نداده است و باید دید چه سرنوشتی 

در انتظارش خواهد بود.

علیرضا جهانبخش
جهانبخــش بعــد از یــک دوره ناکامی در 
تیم برایتــون به هلنــد بازگشــت و راهی 
تیم فاینورد شــد تیم فاینورد صدرنشــین 
اردویســه اســت و به احتمال زیاد همراه 
با جهانبخــش قهرمان هلند خواهد شــد. 
جهانبخش فصل قبل قراردادی ســه ساله 
با فاینورد امضا کــرد و هنوز یک فصل دیگر 
از قراردادش باقی مانده اســت. این وینگر 
در آخریــن مصاحبــه خود با رســانه های 
داخلی تاکید کرد که هنوز به انتقال به یک 
باشــگاه بزرگ تر فکر می کند و بعید نیست 
در تابستان در صورت داشتن یک پیشنهاد 

بهتر، فاینورد را ترک کند.

سامان قدوس
قدوس از معدود لژیونرهــای فوتبال ایران 
اســت قراردادش این تابســتان بــه پایان 
می رســد و بازیکن آزاد محسوب می شود. 
این بازیکن که سومین ســال حضورش در 
تیم برنتفــورد را تجربه می کند و به احتمال 
زیاد در تابستان این تیم را ترک خواهد کرد. 
قدوس باوجود اینکه برنتفورد جایگاه خوبی 

در جدول رده بندی لیگ برتر انگلیس دارد 
اما فرصت زیادی برای بازی نداشــته است. 
چند ماه پیش بعضی از رســانه های ســوئد 
مدعی شــدند باشــگاه مالمو مذاکراتی با 

قدوس داشته است.

سردار آزمون
سردار آزمون هرچند شروع ناموفقی در تیم 
بایر لورکوزن داشت اما به تدریج خودش را 
به شرایط ایده آل رســاند و با گلزنی و ثبت 
پاس گل به یکــی از مهره هــای اصلی تیم 
ژابی آلونســو تبدیل شــد. آزمون که پس 
از جدایی از تیم زنیت روســیه با قراردادی 
تا سال ۲۰۲۷ به بایر پیوســت و حضور در 
بوندس لیگا را تجربه کرد، در نقل و انتقالات 
زمستانی حتی تا آســتانه جدایی از این تیم 
هم رفت و با باشگاه المپیک مارسی فرانسه 
مذاکراتش را نهایی کرد در نهایت اما سردار 
در بایر ماندنی شــد و بعید است در تابستان 

هم این تیم را ترک کند.

علی علیپور
یکــی از مهاجمان بد شــانس فوتبال ایران 
در این فصــل علی علیپور بــود. علیپور بعد 
از جدایی از ماریتیمو در فصل گذشــته، با 
قراردادی دو ساله با بند تمدید یک ساله به 
تیم ژیل ویســنته پیوست و هنوز یک فصل 
دیگر با این تیم قــرارداد دارد. علیپور اما در 
میانه های لیگ پرتغال ربــاط صلیبی پاره 
کرد و ادامه این رقابتها را از دست داد. بعید 
است علیپور باتوجه به مصدومیتش به تیم 
دیگری برود و احتمالاً تا پایان قراردادش در 

ژیل ویسته باقی خواهد ماند.

اللهیار صیادمنش
مهاجم و وینگر ۲۱ ســاله فوتبــال ایران؛ 
صیادمنش که حتــی در مقطعی به عنوان 
مدافع برای تیم هال ســیتی بــازی کرده 
اســت افت و خیــز زیــادی را در این فصل 
پشت سر گذاشــت. صیادمنش در تابستان 

با مصدومیت شدیدی مواجه شد و چند ماه 
از میادین دور بود. در بازگشت به زمین، این 
بازیکن جــوان دوباره آســیب دید تا فصل 
کابوس واری را پیش چشــمانش ببیند اما 
اللهیار تسلیم نشــد و در هفته های پایانی 
چمپیونشیپ، بار دیگر خوش درخشید. او 
بارها باعث تمجید »لیام روسنیر« سرمربی 
هال سیتی شده است و هنوز سه فصل دیگر 
با این باشگاه قرارداد دارد. با این حال بعضی 
از اخبار حاکی از علاقه »وینسنت کمپانی« 
ســرمربی تیم برنلی انگلیس به این بازیکن 
جوان دارد و باید دید آیا هال ســیتی راضی 

به فروش او می شود یا نه.

صادق محرمی
یکی از باثبات ترین لژیونرهای فوتبال ایران 
صادق محرمی اســت که در سال ۲۰۱۸ به 
تیم دیناموزاگرب کرواسی پیوست و تا سال 
۲۰۲۵ با این باشــگاه قرارداد دارد. محرمی 
هم در این فصل افت و خیز زیادی داشــته 
اســت و باوجود اینکه تیمش قهرمان لیگ 
کرواسی اســت ولی معلوم نیست که در این 

تیم باقی بماند.

امیر عابدزاده
امیر عابــدزاده دومین فصــل حضورش در 
تیم پونفرادینا در لیگ دسته دوم اسپانیا را 
تجربه می کند. قــرارداد عابدزاده این فصل 
تمام می شــود و او احتمــالاً مقصد دیگری 
را انتخاب خواهد کرد. از باشــگاه های رئال 
ساراگوســا و رایو وایکانو اســپانیا و وست 
بروموویچ انگلیس به عنوان تیم های علاقه 
مند به دروازه بان ســابق تیم ملی ایران که 
ســابقه حضور در جام های جهانی روسیه و 

قطر را هم دارد، نام برده شده است.

امیرحسین حسین زاده
حسین زاده در تیم شارلوا بلژیک نخستین 
فصــل لژیونر بودنــش را تجربه کــرد. این 
بازیکن جوان حتی از ســوی امیر قلعه نویی 

به اردوی تیم ملی ایران هم دعوت شــد اما 
در نقل و انتقالات نیم فصل قصد داشــت از 
شــارلوا جدا شود. حســین زاده تا تابستان 
۲۰۲۴ با باشــگاه بلژیکی قــرارداد دارد و 
اگر قصــد جدایی از این تیم در تابســتان را 
داشته باشد، باید مدیران ایرانی این باشگاه 
را متقاعد کند در غیر ایــن صورت دومین 
ســال حضورش در فوتبال بلژیک را پشت 

سر خواهد گذاشت.

کریم انصاریفرد
هرچند کریم انصاریفرد با جدایی کارلوس 
کی روش بــه اردوی تیم ملی دعوت نشــد 
اما این مهاجم ۳۳ ســاله یکی از مهره های 
کلیدی تیم اومونیا قبرس است. او در بازی 
اخیر اومونیا خوش درخشــید و با دو پاس 
گل نشــان داد که هنوز آماده است. هفته ها 
قبل رســانه های یونــان خبــر دادند این 
کاپیتان ســابق تیم ملی ایــران قصد دارد 
فصل بعد به یک باشــگاه یونانــی برگردد. 
قرارداد انصاریفــرد با اومونیا تا تابســتان 
۲۰۲۴ اســت اما بعیــد به نظر می رســد با 
مشــکلی برای جدایی از این تیم در صورت 

داشتن پیشنهاد بهتر، مواجه شود.

حاج صفی
احسان حاج صفی را باید یکی از لژیونرهای 
موفق ایران در این فصل دانست به ویژه بعد 
از جام جهانــی قطر که کاپیتــان تیم ملی 
فوتبال ایران در ســوپرلیگ یونان عملکرد 
بســیار درخشــانی داشــت. قرارداد حاج 
صفی با تیم آاک یونان در تابســتان به پایان 
می رســد اما مدیران باشگاه به شدت تمایل 
دارند این مدافع ایرانی را حفظ و قراردادش 
را تمدیــد کنند. حاج صفی تاکنون پاســخ 
مشخصی به پیشنهاد تمدید قرارداد نشان 
نداده است و در صورتی که پیشنهاد بهتری 
نداشته باشد در آاک که برای کسب عنوان 
قهرمانی در جام حذفی و لیگ یونان رقابت 

می کند، ماندنی است.

میلاد محمدی
میلاد محمدی دیگر مدافــع ایرانی تیم آاک 
است که در ســال ۲۰۲۱ به این تیم پیوست. 
محمدی هم فصل پرفراز و نشیبی را در این تیم 
تجربه کرد. او در جام جهانی قطر مصدوم شد و 
بعد از انجام یک عمل جراحی، اخیراً به میادین 
بازگشته است. هرچند که در بازگشت، دوباره 
آسیب دید و یکی دو هفته دیگر را از دست داد. 
محمدی حالا شرایط بهتری دارد و قراردادش 

تابستان ۲۰۲۴ تمام می شود.

مجید حسینی
یکی از بی حاشــیه ترین مدافعــان فوتبال 
ایران که از ســال ۲۰۱۸ لژیونر بوده، مجید 
حسینی است. حســینی در تیم کایسری 
اسپور ترکیه است و تا چند ماه دیگر بازیکن 
آزاد خواهــد بــود. این مدافع حــالا بدون 
دردســر و پرداخت رضایتنامه می تواند تیم 
جدیدی را انتخاب کند. از باشگاه های ایتالیا 
از جمله آتالانتا به عنوان مشــتری حسینی 

نام برده شده است.

علی کریمی
همبازی مجید حســینی در تیم کایسری 
اســپور، علی کریمــی اســت. کریمی در 
مجمــوع در دوران فوتبال خــارج از ایران 
خود زیاد شــانس نیاورد. او بعد از جدایی از 
اســتقلال به تیم های القطر و الدحیل رفت 
و از تیم کایســری اسپور ســر برآورد. این 
هافبک با ســابقه حضور در تیم ملی فوتبال 
ایران تا سال ۲۰۲۴ با کایسری قرارداد دارد.

علی قلی زاده
قلی زاده دیگر ملی پوش و لژیونر ایران است 
که در نقــل و انتقالات زمســتانی این فصل 
از تیم شــارلوا بلژیک به تیم کاســیم پاشا 
ترکیه پیوســت. قلی زاده تا ســال ۲۰۲۵ با 
شارلوا قرارداد دارد. او امیدوار بود بعد از جام 
جهانی قطر پیشــنهادات خوبی به دستش 
برســد اما این اتفاق رخ نــداد و در نهایت به 
خاطر مشکلات خانوادگی و پس از جلسات 
متعدد با مدیر و ســرمربی شارلوا، این تیم را 
به صورت قرضی به مقصد سوپرلیگ ترکیه 
ترک کرد. قلی زاده البتــه در جریان اردوی 
تیم ملی ایران در تعطیلات نوروز آسیب دید 
و پایش را جراحی کرد. احتمالاً این بازیکن 

فصل بعد به بلژیک باز خواهد گشت.

شهاب زاهدی
در میان تمام لژیونرهای ایران در اروپا شاید 
سرنوشت شــهاب زاهدی از همه عجیب تر 
باشد. بازیکنی که در تیم المپیک دونتسک 
درخشید و سپس راهی تیم زوریا لوهانسک 
شــد. بعد از آغاز حمله نظامی روســیه به 
اوکراین و تعطیلــی فوتبــال در اوکراین، 
زاهدی با قانون فیفا تیــم زوریا را ترک کرد 
و به آکادمی پوشکاش مجارستان پیوست. 
قرارداد این مهاجم ۲۷ ســاله با تیم زوریا تا 
سال ۲۰۲۴ اعتبار دارد و ممکن است فصل 

بعد به اوکراین بازگردد.

ابراهیمی: مربیان پایه  باید با نظر قلعه نویی انتخاب شوند

داغ ترین بحث فوتبال ایران معمای پیچیده برای مثلث قهرمانی

سهمیه آسیایی استقلال به چه تیمی خواهد رسید؟
ایمان گودرزی   با حذف قطعی اســتقلال 
و احتمالی پرسپولیس تکلیف سهمیه آنها 

چه خواهد شد؟
 AFC با اعلام کنفدراســیون فوتبال آسیا 
ســهمیه لیگ قهرمانان آسیای فصل آینده 
ایران ســه به علاوه یک اعلام شده است. به 
این صورت که نمایندگان ایران سه سهمیه 
مســتقیم و یک ســهمیه پلــی آف در این 

رقابت ها خواهند داشت.
سه سهمیه مســتقیم ایران شامل قهرمان 
لیگ فصــل ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰، قهرمان جام 
حذفــی فصــل ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ و قهرمان 
لیگ ۱۴۰۲ - ۱۴۰۱ خواهد بود و ســهمیه 
پلی آف ایران قهرمــان جام حذفی ۱۴۰۲ - 
۱۴۰۱ اســت. اما نکته جالب توجه در مورد 
لیگ ایران این اســت که با وجود مشخص 
بودن ســهمیه و حتــی پایــان لیگ فصل 
گذشــته هنوز نمی توان اســم تیمــی را از 
ســهمیه های فصل گذشــته برای رفتن به 

آسیا به صورت قطعی مشخص کرد.
قهرمان های دو جام لیگ برتر و جام حذفی 
فصل گذشــته اســتقلال تهران و نساجی 
قائمشــهر بودند، اســتقلال به دلیل عدم 
دریافــت مجوز حرفه ای بــه صورت قطعی 
از رقابت های لیگ قهرمانان آســیای فصل 
بعد حذف شــده اســت ولی قائمشهری ها 
می تواننــد بــا دریافت مجــوز حرفه ای به 
صورت مستقیم در این رقابت ها حضور پیدا 

کنند.
در مورد شــرایط ایــن فصل در بین ســه 
مدعی اصلی لیــگ قهرمانان آســیا از بین 
سپاهان، استقلال و پرســپولیس، یکی به 
صورت مســتقیم به لیگ قهرمانان خواهد 
رفت که قطعاً آن تیم اســتقلال نیســت. از 
طرفی زمزمه هایی شــنیده می شــود که 
شاید پرسپولیســی ها هم در دریافت مجوز 
حرفه ای ناکام بمانند و آنها نیز به سرنوشت 
اســتقلال و حذف از لیگ قهرمانان آســیا 

دچار شــوند، گفته می شــود سرخپوشان 
در زمینه تأییدیه زیرســاخت های باشگاه 
ممکن اســت دچار مشکل شــوند و همین 
مســأله شــاید گریبان آنها را برای دریافت 

مجوز بگیرد.
قهرمان جام حذفی امســال نیــز با توجه 
بــه قوانین تعیین شــده توســط فیفا باید 
شانسش را برای رســیدن به لیگ قهرمانان 

آسیا در پلی آف این رقابت   ها امتحان کند که 
صحبت کردن در مــورد قهرمان خیلی زود 
اســت. اما این نکته اینجا هم صدق خواهد 
کرد که استقلال در صورت قهرمانی باز هم 

جایی در آسیا نخواهد داشت.
حالا ســؤالی که پیش می آید این است که 
ســهمیه آســیا تیم های حذف شده  لیگ 
ایران که موفق به دریافــت مجوز حرفه ای 

نشده اند چه می شود؟
در این زمینه و برای مشخص شدن تکلیف 
ســهمیه تیم هایی که موفق به کسب مجوز 
حرفه ای نشــدند با ســهیل مهدی رئیس 
سازمان لیگ همکلام شــدیم و مهدی در 
مورد این ســهمیه ها گفت: »طبق مصوبه 
فدراسیون فوتبال هر باشــگاهی که موفق 
به کســب مجوز حرفه ای نشود جایش را به 
تیم های واجد شــرایط نیمه بالای جدول 
لیگ این فصــل )۱۴۰۲ - ۱۴۰۱( می دهد 
و این روند تا رده هشتم و تیم هایی که مجوز 

حرفه ای را دریافت کرده انــد ادامه خواهد 
داشت.«

مثلًا قهرمان فصل گذشته که استقلال بود 
و نتوانســت مجوز حرفه ای را کســب کند، 
بعد از حذف از آســیا جایــش را به تیم دوم 
لیگ این فصل خواهــد داد، در صورتی که 
تیم دوم خود استقلال یا هر تیمی باشد که 
مجوز حرفه ای نداشــته باشــد شرایط تیم 
رتبه بعدی بررسی می شود و این روند تا تیم 
هشــتم ادامه خواهد داشت تا یک تیم برای 

رقابت لیگ قهرمانان آسیا معرفی شود.
در مورد قهرمان جام حذفــی این فصل نیز 
همین روش پیگیری خواهد شــد، مثلًا اگر 
قهرمان جام حذفی اســتقلال و یا هر تیمی 
که مجوز حرفه ای ندارد، باشد برای تعیین 
ســهمیه پلی آف بــه جدول لیــگ رجوع 
خواهد شد و تیم واجد شــرایط نیمه بالای 
جدول به پلی آف این رقابت هــا راه خواهد 

یافت.

 قرارداد احمد موسوی چقدر بوده که طلبش
 ۵ میلیارد است؟!

سپهر ســتاری این روزها بحث پرداخت مطالبات بازیکنان و مربیان 
پیشین استقلال بسیار داغ شده است. در این بین ارقامی درباره بعضی 
بازیکنان مطرح می شــود که جای تعجب بســیاری دارد. یکی از این 
موارد مربوط به احمد موســوی، مدافع راست ســابق این تیم است که 
گفته می شود ۵ میلیارد طلب دارد و اگر پرداخت نشود ممکن است کار 
به سقوط استقلال به دســته یک هم کشیده شود. احمد موسوی که در 
حال حاضر عضو تیم نساجی اســت در زمان سعادتمند با استقلال قرار 
دوساله بست و مشخص نیست مبلغ توافق شــده با این بازیکن چقدر 
بوده که او ۵ میلیارد هم طلبکار شده اســت. موسوی در یک فصلی که 
عضو استقلال بود عملکرد متوسطی داشت و ابتدای لیگ بیست و یکم 
فرهاد مجیدی او را در لیســت مازاد قرار داد. درست در همان روزهایی 
که ســعادتمند در غیاب ســرمربی برای اســتقلال بازیکن می خرید 
خیلی ها نسبت به این مسئله هشدار دادند و حالا نتیجه تصمیم اشتباه 

او گریبان گیر آبی ها شده است.
مشابه موضوع احمد موسوی در ســال های اخیر بارها در استقلال تکرار 
شده و دردسرهای زیادی برای این باشگاه ایجاد کرده است. آن ها همین 
حالا به دلیل قراردادهای ســنگین در زمان مدیریت آجورلو مشــکلات 
زیادی دارند و احتمالا در ســال های آینده موارد زیادی مثل مورد احمد 
موســوی به وجود خواهد آمد.یکی از بزرگ ترین مشــکلات استقلال 
در ســال های اخیر حضور مدیران پوپولیست در این باشــگاه بوده که با 
تصمیمات خود به این تیم ضربه زده اند. کســانی که با وعده های بزرگی 
مثل درآمدزایی و قهرمانی آســیا به این باشــگاه آمده انــد و میراثی جز 
بدهی های سنگین نداشته اند. آن ها همین حالا هم به جای پاسخگویی 

بابت تصمیمات خود، مدعی هستند و سودای بازگشت دارند!

بیاتی نیا :
 قهرمان لیگ تیمی است که صبور باشد

مهاجم پیشین تیم فوتبال اســتقلال دلیل دشوار شدن کار این تیم در 
دیدار با پارس جنوبی را باخت هفته قبل مقابل پرســپولیس دانست و 

گفت: با پیروزی در بازی دیروز، استقلال از شرایط دربی رها شد.
 تیم فوتبال استقلال در چارچوب مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی 
در شــهر جم به مصاف پارس جنوبی رفت و با یک گل به پیروزی رسید. 
این برد در شرایطی به دست آمد که اســتقلال موقعیت های زیادی از 
جمله یک ضربه پنالتی برای باز کردن دروازه حریف داشــت اما کار به 
وقت های اضافه کشید و در نهایت سعید مهری توانست تک گل آبی ها 

را وارد دروازه میزبان کند.
محســن بیاتی نیا مهاجم پیشــین تیــم فوتبال اســتقلال در گفتگو 
با خبرنگار مهر، درباره دلیل ســخت شــدن کار اســتقلال مقابل تیم 
لیگ دســته اولی گفت: این موضوع به بازی قبل اســتقلال و باخت به 
پرسپولیس بر می گردد. وقتی یک تیم در شرایط آرمانی در مسابقه ای 

حساس شکست می خورد، باید به سرعت ریکاوری کند.

وی افزود: اگر اســتقلال بعد از دربی در لیگ بــازی می کرد و این بازی 
جام حذفی را نداشت، قطعاً ممکن بود اتفاقات بدتری برایش رخ بدهد. 
البته پارس هم تیم دست و پا بسته ای نبود ولی استقلال به این برد نیاز 
داشت تا از نظر روحی به شرایط مناســب بازگردد. این بازی با پیروزی 
برای استقلال تمام شده اســت و دیگر مهم نیست ۱ بر صفر شده است 

یا ۶ بر صفر. استقلال حداقل از باخت مقابل پرسپولیس رها شده است.
استقلال در حالی در شــهر جم به میدان رفت که عارف غلامی مدافع 
این تیم آبی پوشــان را همراهی نمی کرد و به جای او محمدحســین 
مرادمنــد در ترکیب قرار گرفت. همچنین »ســیلوا« مدافع برزیلی در 
نیمه دوم تعویض شــد تا آبی ها تغییرات زیادی را نسبت به هفته های 
گذشــته در این خط تجربه کنند.مهاجم پیشــین اســتقلال در این 
خصوص خاطرنشــان کرد: باید در کنار تیم بود تا بتــوان در این مورد 
اظهارنظر کرد. ما نمی دانیم شرایط بازیکنان چگونه بوده و »ساپینتو« 
چه برنامه هایی داشته است. شاید اشتباهات فردی دلیل تغییرات خط 

دفاعی بوده و شاید هم مصدومیت.
استقلال حالا با این برد آماده سه هفته پایانی لیگ برتر می شود؛ آن هم 
در شرایطی که بعد از باخت به پرســپولیس به رده سوم جدول سقوط 
کرد. رقابت پرسپولیس، سپاهان و استقلال به حساس ترین رقابت چند 
ســال اخیر در فوتبال ایران در هفته های پایانی تبدیل شده است و هر 

هفته ممکن است جام دست یکی از این سه تیم باشد.
بیاتی نیا در این خصوص هم گفت: به نظرم هــر تیمی صبورتر و از نظر 
روانی قوی تر باشد قهرمان لیگ می شود. تیمی با این مشخصات حتی 
اگر در جریان مســابقه از حریفش عقب بیافتد، قــادر به جبران نتیجه 
است. در ســه هفته نه می توان از نظر بدنی کار خاصی روی بازیکن کرد 
و نه می تواند تاکتیک جدیــدی ارائه داد. تیمی قهرمان می شــود که 
بازیکنانش از نظر روحی در شرایط بالایی باشند و همچنین مصدومان 
کمتری بدهد.لغزش پرسپولیس در صدر جدول لیگ برتر چیزی است 
که استقلال و سپاهان انتظار آن را می کشــند. پرسپولیس با از دست 
دادن امتیاز بازهم می تواند صدر جدول را به سپاهان یا استقلال تقدیم 
کند اما در صورت پیروزی در هر ســه دیدار باقیمانده، صرفنظر از نتایج 
دو مدعی دیگر قهرمان می شود.مهاجم پیشــین استقلال در پاسخ به 
این ســئوال که »آیا فکر می کنید صدر جدول بازهم تغییر می کند؟« 

اظهار کرد: هر سه تیم برای قهرمانی شانس دارند.

ح به  پشت پرده سفرهای یک ورزشکار مطر
آمریکا؛ گرین کارت با پول بیت المال

 پشت پرده ســفرهای یکی از ورزشکاران مطرح کشــور به آمریکا که 
سال هاســت انتظــار پرداخت هزینه های گزاف این ســفر را توســط 

مسئولان ورزش کشور دارد مشخص شد.
یکی از ورزشکاران ایران سال ها اســت که به بهانه حضور در مسابقات 
مهم آسیایی و جهانی، فدراسیون، کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش و 
جوانان را تحت فشار می گذارد تا راهی سفرهای گران قیمت و پرهزینه 
آمریکا شود. فدراســیونی که رشته ورزشی این ورزشــکار را مدیریت 
می کند همواره برای پرداخت هزینه های گزاف ســفر این ورزشکار به 
آمریکا پای کار بوده و این درحالیســت که بسیاری دیگر از ملی پوشان 
با مشــکلات زیادی روبرو هستند.اما پشــت پرده این سفرها چیست و 
چرا این ورزشکار باید هر ســاله راهی آمریکا شود. واقعیت این است که 
این ورزشــکار به دلیل دارا بودن گرین کارت و باطل نشدن آن مجبور 
است تا هر ســال به آمریکا برود، اما چرا تاوان پرداخت هزینه های این 

ورزشکار باید از بیت المال پرداخت شود؟



اصفهان-مریم مومنی  نشســت تعاملی 
مدیران عامل و معاونان شرکت های ذوب آهن 
اصفهان و فولاد مبارکه بــا رویکرد عملیاتی و 
در جهت افزایش همکاری هــای دو جانبه در 
حوزه های مختلف و به ویژه تامین پایدار انواع 
یوتیلیتی ها، به میزبانی ذوب آهن اصفهان در 

دفتر مدیرعامل این شرکت برگزار شد. 
مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در 
این نشست گفت : توازن در زنجیره تولید فولاد 
کشور از بخش معدن تا ارائه محصول نهایی به 
بازار های داخلی و صادراتی به راهبرد مشخص و 
مدون نیاز دارد، متاسفانه به ویژه بخش اکتشاف 
به عنوان یکی از حلقه هــای اصلی این زنجیره 
همراستا با بخش تولید فولاد، رشد نداشته است 
و این موضوع سبب شــده واحدهای فولادی 
کشور برای تامین پایدار مواد اولیه مورد نیازشان 

با چالش های بسیاری مواجه باشند. 
وی ادامه داد : واگذاری پهنــه های معدنی به 
شرکت های واجد شرایط و دارای اهلیت، شرایط 
را برای تامین مــواد اولیه فولادی ها تا حدودی 
بهبود بخشید و البته هنوز این مقوله استراتژیک 
جای کار فراوان دارد. در این رویکرد، ذوب آهن 
اصفهان در یک مزایده رسمی پروانه بهره برداری 
معدن ققنوس را در اختیار گرفــت، البته این 
معدن حدود ۲۰ درصد از مــواد اولیه مورد نیاز 
کارخانه را تامین می کند لــذا برای عملیاتی 
نمودن تدابیر ســال ۱۴۰۲ که از ســوی مقام 

معظم رهبری تحت عنوان »مهار تورم،رشــد 
تولید« ابلاغ شده اســت، این مجتمع عظیم 
صنعتی راهبردهای مناسبی در بخش معدن 
تعریف نموده که با جدیت تمام آنها را به پیش 

می برد. 
مهدی کوهی تصریح کرد : ذوب آهن اصفهان و 
مجتمع فولاد مبارکه در بخش های مختلف مانند 
حمل و نقل و تامین انواع یوتیلیتی ها با توجه به اینکه 
در یک محدوده جغرافیایی قرار دارند، می توانند هم 
افزایی بسیار خوبی داشته باشند که این رویکرد بر 
کاهش قیمت تمام شده بیشتر در هر دو شرکت نیز 

تاثیر شایان توجهی دارد. 
محمدیاسرطیب نیا مدیرعامل مجتمع فولاد 
مبارکه نیز گفت: از دوران حضورم در بخش های 
مختلف کارخانه ذوب آهن اصفهان خاطرات 
بســیار زیادی دارم و امیدوارم این اولین تولید 
کننده فولاد در کشــور بتواند با فائق آمدن بر 
چالش ها و محدودیت ها با ظرفیت کامل تولید 
داشته باشــد و در این زمینه ما آماده هر گونه 

همکاری هستیم. 
وی بیان کرد: ذوب آهن اصفهان یک ســرمایه 
ملی بسیار بزرگ برای ایران اسلامی محسوب 
می شود و بســیاری از دســتاوردهایی که در 
صنعت فولاد کشــور و حتی در فولاد مبارکه 
عملیاتی شده اســت، ثمره دانش و تجربیاتی 
است که بخش اصلی آن در ذوب آهن اصفهان 

شکل گرفته است. 

مدیرعامل مجتمع فولاد مبارکه خاطرنشان 
کرد : با شناختی که بنده از ذوب آهن اصفهان 
دارم این کارخانه بزرگ در بخش های مختلف 
ظرفیت های بسیار بالایی دارد که انشاا... بالفعل 
شدن آنها را در آینده نزدیک شاهد خواهیم بود. 

طیب نیا اظهار داشت : ذوب آهن اصفهان و فولاد 
مبارکه به لحاظ شیوه تولید متفاوت هستند اما 
در یک منطقه جغرافیایی قرار دارند و بر اساس 
نقاط مشترک فراوانی که دارند،می توانند ارزش 

آفرینی های بســیاری را در دو بعُد ملی و بین 
المللی ایجاد نمایند. 

وی گفت : فولاد مبارکه، مشــتری چدن مازاد 
کوره بلنــد ذوب آهن اصفهان اســت و آماده 
ســرمایه گذاری در تولید می باشــد که این 
رویکرد نیز یک زمینه همکاری مشترک برای 
هر دو شرکت محسوب می شود. در این زمینه 
جلساتی در گذشته برگزار شد و در حال حاضر 

نیز دنبال می شود. 

گفتنی است در این نشست مقرر گردید کمیته 
های اختصاصــی با محورهایــی نظیر تامین 
یوتیلیتی ها، برنامه ریزی برای ساماندهی اراضی 
فی ما بین، استفاده از چدن ذوب آهن اصفهان در 
خط تولید مجتمع فولاد مبارکه و همچنین بهره 
گیری از ظرفیت های حمل و نقل در شــرکت 
ها تشکیل شود و تصمیم سازی این کمیته ها 
جهت طرح در جلسه هیات مدیره دو شرکت 

جهت اخذ مصوبه نهایی مطرح گردد.

قزوین-مریم    نقدی   معــاون رییس جمهور در امور 
زنان و خانواده ایران را در مصرف انرژی جزو ۱۰ کشــور 
برتر دنیا دانســت و گفت: اطلاع رسانی، فرهنگ سازی و 
آموزش صحیح می تواند راهگشــای حــل دغدغه های 

موجود در حوزه انرژی باشد.
خزعلی معاون رئیس جمهــور در امور بانــوان  با حضور در 
نیروگاه شهید رجایی قزوین گفت: بهینه مصرف کردن را باید 
نهادینه کرد و یکی از راه ها این است که مشکلات تولید باید 

شناخته شود و رسانه ها نقش مهمی در این باره دارند.
معاون رییس جمهور در امور زنان و خانــواده ایران را در 
مصرف انرژی جزو ۱۰ کشــور برتر دنیا دانســت و گفت: 
اطلاع رسانی، فرهنگ سازی و آموزش صحیح می تواند 

راهگشای حل دغدغه های موجود در حوزه انرژی باشد.
او افزود: بخش عمده ای از انرژی مربوط به مصارف خانگی 

بوده و به همین لحاظ بانوان نقش مهم و کلیدی در مدیریت مصرف بهینه آن 
برعهده دارند، تاکید کرد: در این رابطه نیز لازم است فرهنگ صحیح از الگوی 

مصرف و دوری از تجمل گرایی هرچه بیشتر در جامعه و خانواده نهادینه شود.
معاون رئیس جمهور در امور بانوان اظهار داشت: در سال گذشته خوشبختانه 
با مدیریت مصرف برق از خاموشــی های خانگی جلوگیری کــرد و این کار 

بزرگی بود.
خزعلی گفت: اطلاع رسانی بسیار مهم اســت بطور مثال در 
خصوص پاداش های خانگی باید به خانواده ها اطلاع رســانی 
شود، یکی از وزارتخانه هایی که از ظرفیت بانوان استفاده کرد 
وزارت نیرو بود که جای قدردانی دارد، ولی نیاز است که بیشتر 

از این ظرفیت در صنعت برق استفاده کرد.
وی تاکید کرد باید در مدیریت هم از سبک مدیریت بانوان و مادرانه 
بهره جست و از توانمندی های زنان در امور مدیریتی استفاده کرد. 
مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی هم گفت: این نیروگاه سومین 

نیروگاه کشور و دومین تولید کننده برق کشور است.
او  افــزود: این نیــروگاه بیش از ســه دهه عمــر و ۱۳ واحد 
نیروگاهی دارد که ۵/۳ درصد برق کشور توسط نیروگاه شهید 

رجایی تولید می شود.
وی اظهار داشت: ظرفیت تولید برق در کشور ۹۱ هزار مگاوات 
اســت که ۷۴ هزارمگاوات آن توســط نیروگاه های گازی و سیکل ترکیبی و 

۱۲هزار و ۵۰۰ مگاوات دیگر توسط سایر نیروگاه ها تولید می شود.

کرمانشاه –حسنا فخارزاده اولین جلسه شورای اداری اداره کل کتابخانه 
های عمومی استان کرمانشاه با حضور روســای ۱۴ شهرستان تابعه و به ریاست 
معصومه حسنی خونسار، مدیرکل کتابخانه های عمومی استان کرمانشاه در سالن 

جلسات این اداره کل برگزار شد.
در ابتدای این جلسه معصومه حسنی خونسار، مدیرکل کتابخانه های عمومی 
استان کرمانشاه بیان داشت: این جلسه با هدف بررسی وضعیت فعالیت کتابخانه 
های عمومی برگزار شــده و با تحلیل گزارش عملکــرد کتابخانه های عمومی و 
کتابداران باید فعالیت های فرهنگی و کتابداری برای اعضای کتابخانه و مخاطبان 
بهتر ارائه دهید. وی همچنین افزود: کتابخوان شــدن نوجوانان و جوانان باید در 
اولویت کتابخانه های عمومی باشد، لذا همکاران در شهرستان ها این مسئله را به 
صورت جدی برنامه ریزی کنند و در جذب جوانان به فرهنگ کتاب و کتابخوانی 
و عضویت کتابخانه بیشــتر تلاش کنند. حسنی خونســار عنوان کرد: روسای 

شهرستان باید در موضوع ترویج فرهنگ مطالعه نقاط قوت و ضعف را بهتر شناسایی 
کنند تا بتوانند در شهرستان خود برای گسترش فرهنگ کتاب و کتابخوانی برنامه 
ریزی کنند، همچنین به اجرای بخشنامه ها دقت نظر بیشتری داشته باشند. وی 
همچنین افزود: افزایش عضویت مخاطبان و امانت کتاب در کتابخانه را در اولویت 
قرار دهید و کتابداران باید ارتباط با مخاطبان کتابخوانی را بیشتر کنند و مشاور 
خوبی برای مراجعین به کتابخانه باشند. مدیرکل کتابخانه های عمومی استان 
کرمانشاه در خصوص اســتفاده از منابع پایگاه های اطلاعاتی بیان کرد: تمامی 
کتابخانه های ما به پایگاه های اطلاعاتی و مقالات بین المللی دسترسی دارند و باید 
مخاطبان، دانشجویان و محققین را با این خدمت کتابخانه بیشتر آشنا کنند. وی 
در خصوص سایر مسائل مهم توسعه و ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی و مسائل 
زیرساختی نکاتی را یادآور شد. در ادامه توسط واحد معاونت توسعه کتابخانه ها 
جدول رتبه بندی فعالیت کتابخانه های عمومی استان و جایگاه کتابخانه ها برای 

روسا تشریح شد و درخواست شد فعالیت خود را طبق بخشنامه ها بیش از پیش 
پیگیری کنند و شاهد تغییرات چشمگیری در سال جدید باشیم. در ادامه هر یک 
از روسای شهرستان ها به بیان نکته نظرات و مشکلات خود در راستای گسترش 

فرهنگ کتاب و کتابخوانی در شهرستان پرداختند./

وین قز
معاون رییس جمهور در امور زنان :

و ۱۰ کشور نخست دنیا است ایران در مصرف انرژی جز

مدیر کل کتابخانه هاي عمومي استان کرمانشاه :

کتابخوانی نوجوانان و جوانان باید در اولویت کتابخانه های  عمومی باشد

ارومیه-رحیــم جباردخت عملیــات تعریض و 
بهســازی ۷.۵ کیلومتر از محور میاندوآب- شاهین دژ 
۹ اردیبهشــت ماه با حضور مدیرکل راه و شهرســازی 
آذربایجان غربی، نماینده مردم تکاب و شــاهین دژ در 
محلس شورای اسلامی فرماندار شاهین دژ و جمعی از 

مسوولان شهرستانی آغاز شد.
سید محســن حمزه لو، مدیرکل راه و شهرسازی استان 
در این مراسم گفت: برای اجرای این طرح یک هزار و ۸۰۰ 

میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته شده است.
حمزه لو افزود: اجــرا و بهره بــرداری از این طرح موجب 
تبدیل راه فرعی به راه اصلی چهارخطه، ایمن ساز و کاهش 
تصادفات و اصلاح هندسی مسیر، حذف نقاط حادثه خیز 

و تسهیل سفر می شود.
وی با اشــاره به اطلاعات فنی طرح، بیان کرد: برای این 
مسیر ۲۰ دستگاه آبرو یک متری، یک دستگاه آبروی ۱۰ 

متری و یک دستگاه دوربرگردان پیش بینی شده است.
مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان غربی بیان کرد: راه 
محور توسعه و یکی از عوامل توسعه استان به شمار می رود 
و توسعه فعالیت کارگاه های راهســازی زمینه توسعه 

استان را فراهم می کند.
حمزه لو گفت: وجود پایانه های مرزی در آذربایجان غربی 
فرصتی برای توســعه راه های استان اســت و باید از این 

ظرفیت نهایت بهره برداری صورت گیرد.
وی افزود: در حال حاضر ۳۶ کارگاه  راهسازی در راستای 
توسعه راه های ارتباطی در ســطح محورهای استان در 

حال فعالیت هستند.
مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان غربی گفت: طی 
یک سال گذشته ۱۲۳ کیلومتر راه و بزرگراه در این استان 
به بهره برداری رســیده و در برنامه داریم طی امسال این 

میزان به حدود ۲۰۰ کیلومتر برسد.
حمزه لو بیان کرد: پروژه های عمرانی یک کار تیمی است 

و با تلاش همه جانبه می توان مسیر توسعه را هموار کرد.

سنندج-فاطمه ملایی  شهردار سنندج گفت: سال 
۱۴۰۲ سال راهبردی شهرداری سنندج در حوزه عمران 

و سرمایه گذاری است.
 سیدانور رشــیدی،در دیدار با اعضای شورای شهر که 
به مناسبت روز شوراهای اســلامی برگزار شد، اظهار 
کرد: خود را عضوی از شورای شهر دانسته و تذکرات و 
راهکارهای تک تک اعضای شورای شهر را چراغ راهی 

برای خدمت بهتر به شهروندان می دانیم.
وی افزود: اعتماد و همدلی که در بین اعضای شــورای 
اسلامی شهر ســنندج وجود دارد بستر تحقق اهداف و 
برنامه ها را در مجموعه شهرداری سنندج که امروز با بهره 
گیری از ظرفیت تیم مدیریتی جوان اداره می شود فراهم 

کرده است.
شهردار سنندج بیان کرد: تجربه چندین دوره فعالیت 
در شورای اسلامی شهر موجب شده که شناخت کامل 
و کافی در حوزه های مختلف کاری داشته و با تکیه بر 
این شناخت پیگیر مســائل مختلف شهر و شهرداری 

باشیم.
وی ادامه داد: ۱۴۰۲ سال راهبردی شهرداری سنندج در 
حوزه عمران و سرمایه گذاری است و شاهد تحولات قابل 

توجهی در این دو بخش خواهیم بود.
رشــیدی با بیان اینکه با تلاش صورت گرفته طی سال 

گذشته توانســتیم ۲۳۰ میلیارد تومان حکم که علیه 
شهرداری صادر شــده بود را به نفع شــهر و شهرداری 
برگشــت دهیم، عنوان کرد: برنامه ریزی های خوبی در 
حوزه عمران شهری در ســالجاری انجام گرفته و شاهد 
تحول جدی در فصل عمرانی امسال در سنندج خواهیم 

بود.
شهردار ســنندج در پایان گفت:  ۱۴۰۲ سال راهبردی 
شهرداری سنندج در حوزه عمران و سرمایه گذاری است 
و شــاهد تحولات قابل توجهی در این دو بخش خواهیم 

بود.

آذربایجان غربی کردستان
عملیات تعریض و بهسازی ۷.۵ کیلومتر از محور

 میاندوآب - شاهین دژ آغاز شد
۱۴۰۲ ،سال راهبردی شهرداری سنندج
 در حوزه عمران و سرمایه گذاری است

نشست تعاملی مدیران عامل ذوب آهن اصفهان و فولاد مبارکه
وی شبكه های توزیع  باعث  نشستن پرندگان  ر

قطعی لحظه ای برق درگلستان است

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیر دفتر روابط عمومی شرکت توزیع برق 
گلستان گفت: ورود پرندگان مهاجر از گونه »سار« و نشستن گروهی آن ها بر 
روی سیم های شبکه برق، باعث بروز اختلال در برخی از نقاط بر روی شبکه ۲۰ 

کیلو ولت توزیع شد.
رحمت قره خانی افزود؛این روزها نشستن سارها بر روی سیم های برق، سبب 

ایجاد اختلال و خاموشی برق در برخی از نمی شود.
وی افزود؛در ســالهای گذشــته نیز در فصل بهار ســارهای مهاجر بویژه از 
خراسان شمالی با تعداد کمتری وارد گلســتان می شدند و مشکل خاصی 
ایجاد نمی کردند اما امسال و سال گذشته با توجه به خشکسالی شدید استان 
همجوار، جمعیت بیشتری از این پرندگان به استان وارد که نتیجه گروهی 
نشستن آنها روی سیم های برق، اختلال در شبکه توزیع ایجاد و باعث بروز 

خاموشیهای لحطه ای در شبکه شده اند.
قره خانی اضافه کرد: تجمع این پرندگان روی ســیم های شبکه توزیع برق 
باعث قطعی لحظه ای شبکه اصلی برق و سوختن فیوز در شبکه های فرعی 
می شود که با وجود اعزام تیم های شــرکت برق برای رفع مشکل خرابی ها 
به دلیل تعدد موارد خاموشــی ، در برخی مواقع وصل شدن مجدد برق زمان 

بیشتری نیاز دارد.
مدیر دفتر روابط عمومی شرکت توزیع برق گلستان افزود: اقدامات مختلفی 
مانند تغییر آرایش شبکه توزیع برق و نصب اسپیسر )فاصله گذار( بین خطوط 

درمحل تجمع این پرندگان برای پیشگیری از بروز اختلال انجام شد اما به 
سبب گستردگی شبکه و زیاد بودن تعداد جمعیت سارها همچنان در نقاط 

معاون استاندار تاکید کرد؛

استفاده از ظرفیت های قانونی
 برای مدیریت پسماند در فارس

شیراز -چراغی    معاون هماهنگی امورعمرانی استانداری فارس بهبود 
شاخص ها و شرایط مدیریت پســماند، بر لزوم استفاده از همه ظرفیت های 
قانونی برای مدیریت پسماند در مناطق شهری و روستایی این استان تاکید 

کرد.
محمود رضایی در نشست کارگروه مدیریت پسماند فارس، گفت: هفته زمین 
پاک امسال با شعار »سرمایه گذاری در زمین، توسعه بازیافت و بهره وری سبز 
» برگزار شــد، این هفته فرصتی برای تبیین آموزه های محیط زیستی در 

راستای اهداف حفاظت از محیط زیست بوده است.
وی در خصوص امکان بهره مندی شــهرداری ها از وام صندوق ملی محیط 
زیست و اجرای آیین نامه کاهش مصرف پلاستیک توضیحاتی داد و افزود: 
امحای اصولی و دفع بهداشتی پلاستیک به عنوان یکی از خطرناکترین آلاینده 
های محیط زیست باید مورد توجه باشد و مراکز دفع زباله در شهرها و روستاها 

به موضوع حفظ بهداشت عمومی و حفظ طبیعت توجه ویژه داشته باشند.
رضایی به مسائل و مشکلات سایت دفع زباله شهر مرودشت نیز اشاره و اضافه 
کرد: برای برخی مناطق شهری فارس باید تصمیمیات فوری گرفت، لذا از همه 
مسئولان شهری، تشکل های محیط زیســتی و افراد ذی نفوذ درخواست 
می شود که با مشارکت و همراهی، راهکارهای قانونی برای دفع بهداشتی زباله 

ارائه دهند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست فارس نیز یکی از مسائل زیست محیطی امروز 
این استان را جمع آوری فاضلاب و تخلیه آن دانست و گفت: نباید اجازه داد که 
فاضلاب به محیط زیست وارد شود. این اقدام منجر به حفظ سلامت انسان و 

نجات جان سایر موجودات و تقویت اکوسیستم خواهد شد.

در سفر رئیس جمهوربه خوزستان ؛
پیش تراکم ان جی ال ۹۰۰ به بهره برداری رسید

تراکم کارخانه گاز و گاز مایــع ۹۰۰ را که از جمله  اهواز –محمد مجدم 
پروژه های طرح »بهسازی و احداث تأسیسات جمع آوری گازهای مشعل« 
در شرق کارون اســت به صورت ویدیوکنفرانس در سفر رئیس جمهوری به 

خوزستان افتتاح شد.
 پیش تراکم کارخانه گاز و گاز مایع ۹۰۰  در ســفر ســیدابراهیم رئیسی به 
این اســتان به صورت ویدیوکنفرانس و با حضور جــواد اوجی، وزیر نفت به 

بهره برداری رسید.
پیش تراکم گاز ان جی ال ۹۰۰ از جمله ۲۷ پروژه طرح »بهسازی و احداث 
تأسیسات جمع آوری گازهای مشــعل« در شرق کارون است که قرارداد 
آن در سال ۱۳۹۷ به ارزش یک میلیارد و ۱۰۹ میلیون دلار میان هلدینگ 
خلیج فارس و شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب امضا شد و شرکت 
پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس به عنوان زیرمجموعه هلدینگ خلیج فارس و 

به منظور تأمین خوراک پایدار خود مجری و سرمایه گذار این طرح شد.
هزینه انجام شــده برای تکمیل پروژه پیش تراکم گاز ان جی ال ۹۰۰ 
حدود ۳ میلیون یورو و ۶۰۰ میلیارد ریال است که با اجرای آن روزانه 
حدود ۲۵۰ میلیون فوت مکعب خوراک پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج 

فارس افزایش می یابد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کرمانشاه



معاون ارزی بانک مرکزی اعلام کرد
تحویل فیزیکی، مبنای تسویه با خریداران اوراق 

سکه است
 معاون ارزی بانک مرکــزی اعلام کرد: بانک مرکــزی آمادگی دارد به 

خریداران اوراق سکه، به صورت فیزیکی سکه تحویل دهد.
به گزارش بانک مرکــزی، »محمد آرام« در واکنــش به برخی مطالب 
منتشــر شــده در فضای مجازی مبنی بر ابهام خریداران اوراق سکه و 
تســویه نقدی اوراق خریداری شــده با متقاضیان، تاکیــد کرد: بانک 
مرکزی ۶ فروردین ماه با مکاتبه ای که بــا بورس کالا انجام داد آمادگی 

خود را برای تحویل فیزیکی سکه به خریداران اعلام کرده است.
وی افزود: بر این اساس تمامی خریداران اوراق سکه در صورت مراجعه 
پس از دریافت هزینه انبارداری طبق قرارداد، سکه خریداری شده را به 

صورت فیزیکی دریافت خواهند کرد.
معاون ارزی بانک مرکزی خاطرنشان کرد: خریدارانی که برای دریافت 
سکه در موعد مقرر مراجعه نکنند، بهای ســکه براساس فرمول اعلام 

شده ارزش گذاری و به حساب آنها واریز خواهد شد.

و ها ۲.۵ برابر استاندارد  مصرف بنزین خودر
جهانی است

معاون مدیر عامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران 
مهمترین دلیل افزایش مصرف بنزین وجود خودروهای غیر استاندارد 
دانست و گفت:خودرو های موجود در کشور ۲.۵ برابراستاندارد جهانی 

مصرف دارند.
 واردات بنزین مدت زمانی است که بر ســر زبان ها افتاده و انتقاداتی به 
آن وارد شده است، اما علی زیار معاون مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی ایران در رابطه با این موضوع به مهر می گوید: 
مساله واردات مربوط به تأمین بنزین روزانه نیست و برای تأمین ذخایر 
استراتژیک مورد استفاده قرار می گیرد، زیرا این ذخایر باید در حد قابل 

قبولی باشد.
وی ادامه داد: هر کشــوری همانطور که برای مواد غذایی ذخایری را در 
نظر می گیرد برای تأمین انرژی از جمله بنزین باید ذخایر اســتراژیک 
داشته باشد. به همین دلیل اکنون که واردات جنبه حفظ ذخایر را دارد 
تا ذخایر کشور در حاشــیه امنی قرار بگیرد، اما مسأله ای که وجود دارد 
خوشبختانه از نظر تولید و مصرف در وضعیت منفی به سر نمی بریم که 

نیازی به واردات بنزین برای مصرف داشته باشیم.
زیار با اشاره به اینکه یکی از دلایل افزایش مصرف در جامعه خودروهای 
غیر استاندارد در جامعه است در این زمینه توضیح داد: در شرایط فعلی 
مصرف بنزین افزایش یافته اســت که مهمترین دلیــل آن را می توان 

وجود خودروهای غیر استاندارد دانست.
معاون مدیر عامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی ادامه داد: 
خودروهای موجود، دو و نیم برابر اســتاندارد جهانی مصرف دارند که 
تأمین بنزین این دســت از خودروها هزینه های هنگفتی را به کشــور 

تحمیل می کند.
به گفته این مقام مســئول در صورتیکه بتوانیم مصرف را کاهش دهیم 
و تجهیزاتی که مصرف سوخت زیادی دارند را کاهش دهیم می توانیم 

ارزش افزوده برای کشور ایجاد کنیم.
وی در خاتمه اضافه کرد: در کشــوری زندگی می کنیم که منبع، منابع 
هیدرو کربوری است اما تولید فرآورده های نفتی هزینه بر است و نیاز به 
سرمایه گذاری دارد و به دلیل بی کیفیتی موتور خودروها سرمایه ملی 

از بین می رود و منجر به آلودگی هوا می شود.

بزرگترین ترمینال نفتی کشور اعلام کرد
انتقال سالانه ۵۰ میلیارد لیتر نفت و فرآورده

مدیرشرکت خطوط لوله ومخابرات نفت ایران منطقه تهران مهمترین 
اقدامات صورت گرفته دریک ســال اخیر،براجــرای گام به گام پروژه 
هادرجهت تحقق اهداف ورســالت این مجموعه و پیشــگام با صنعت 

انتقال نفت تاکیدکرد.
 به نقل از شــرکت خطوط لولــه و مخابرات نفت ایــران منطقه تهران، 
مجتبی بشــارتیان با اشــاره به نقش آفرینی بزرگترین ترمینال نفتی 
کشــور در جابجایی فرآورده های نفتی و اشــتراک انتقال مســتقیم 
با ۶ منطقه از مناطق دوازده گانه شــرکت و تأمین ســوخت مورد نیاز 
کلان شهر تهران و استان های نیمه شــمالی کشور گفت: درصد بالایی 
از حجم انتقال ایــن منطقه با تلاش شــبانه روزی کارکنــان خدوم و 
زحمتکش این شــرکت با انتقال ســالانه بالغ بر ۵۰ میلیارد لیتر نفت 
خام و فرآورده به پالایشــگاه ها و مبادی مصرف در استان های همجوار 
به صورت مستقیم و غیر مستقیم انجام می شــود که این میزان شامل 
انتقال سالانه ۲۰ میلیارد لیتر نفت خام و ۳۰ میلیارد لیتر انواع فرآورده 
است که به صورت میانگین روزانه بالغ بر ۸۵ میلیون لیتر انواع فرآورده 

و ۵۷ میلیون لیتر نفت خام انتقال می یابد.
وی بهره برداری از مرکز انتقال نفت کاشــان را یکی از دســتاوردهای 
منطقه تهران در ســالی که گذشــت نام برد و گفت: این پــروژه از دو 
منظر حائز اهمیت اســت نخســت از حیث انتقال فرآورده ها از جنوب 
به پایتخت و دوم از نقطه نظر توسعه ارتباطات مخابراتی و اتصال شبکه 
فیبر نوری با راه اندازی اتاق رادیو و بهره بــرداری از ۴۰۰ کیلومتر فیبر 

نوری حدفاصل نائین به کاشان و ری از بندرعباس به تهران.
وی در عین حال افزود: انتقال سوخت از پالایشــگاه های ستاره خلیج 
فارس و بندرعباس توسط خط ۲۶ اینچ به رفسنجان منتقل و پس از آن 
توسط دو خط ۲۰ و ۱۶ اینچی به نائین، سپس از طرف خط ۲۰ اینچ به 

کاشان و پس از آن به تهران می رسد.
بشــارتیان گفت: میزان انتقال فرآورده تاپیــش از راه اندازی این مرکز 
۱۷۰ هزار بشــکه در روز بود که این مقدار بعد از راه اندازی به ۲۲۰ هزار 

بشکه در روز افزایش یافته است.
بشــارتیان در ادامه توضیحات خود به فعالیت های زیســت محیطی 
منطقه اشــاره کرد و با بیان اینکه اقدام های زیســت محیطی بر محور 
پیشــگیرانه و با رعایت دســتور العمل های مربوط به اچ اس ای انجام 
می شود، اظهار داشــت: اجرای پروژه اکسپوز ســازی )رو کار نمودن( 
لوله ها و تعمیرات مخازن از آن دســت طرح هایی اســت که عملیاتی 
کردن آن، مصــداق بارز اهمیــت و توجه به حفــظ و صیانت از محیط 

زیست است و منطقه برای تحقق آن گام های بلندی برداشته است.
وی در همین رابطه اضافه کرد: اکســپوز سازی منیفولد و مخازن درین 
مراکز انتقال نفت خام، ری - کرج، نفت اصلی، تأسیسات رشت و قزوین 
از جمله اهداف اجرایی منطقه تهران بوده تا لوله های فرســوده تعمیر 
و بازســازی شــده و منیفولد مراکز انتقال بطور دائم در معرض پایش و 

بازدید روزانه بهره برداران قرار گیرد.
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کمبود مسکن دلیل اصلی گرانی هاست نه مشاورین املاک

کوچ معکوس مستاجران

مونا رمضان پور  با توجه به نزدیک شــدن فصل 
جابه جایی، مستاجران نگران از قیمت گذاری ها 

برای اجاره بها هستند.
مردم عامل گرانی اجاره بها را مشــاورین املاک 
می دانند نکته این است که در سایت های مجازی 
برخی از صاحبخانه هــا قیمت خانــه را بالاتر از 

مشاورین املاک گذاشته اند.

کوچ معکوس
بیت ستاری، کارشناس مسکن در خصوص اینکه 
آیا مشاورین املاک قیمت گذار هستند یا خبر به 
مهر پاسخ داد: مردم سالیان سال است که گرانی 
مســکن را به گردن دیگران می ندارند در صورتی 
که کمبود مســکن دلیل اصلی گرانی ها است نه 
مشاورین املاک.وی در ادامه بیان کرد: مشاورین 
املاک فقط می توانند یک دهم درصد روی قیمت 
مســکن تأثیر بگذارند نه اینکــه قیمت گذاری 
کنند شــاید در قیمت یک ساختمان خاص تأثیر 
داشته باشــند اما اینکه کلًا قیمت گذاری توسط 

مشاورین املاک باشد اشتباه است.
این کارشــناس مســکن در خصــوص افزایش 
اجاره بها گفت: هر ســال در همین زمان اجاره بها 
افزایش پیدا می کرد با توجه به اینکه همه کالاها 
تا ۷۰ درصد افزایش قیمت داشــته اســت اجاره 

خانه نیز بر همین مبنا افزایــش پیدا خواهد کرد 
و این کوچ معکوس مستأجران را به همراه خواهد 
داشت مســتأجر از خانه ۱۰۰ متری به ۵۰ متری 

و از منطقه ای به منطقه ای پایین تر خواهد رفت.

مدیریت عرضه و تقاضا
فرهاد بیضایی، کارشــناس مســکن در خصوص 
تأثیر مشــاورین املاک بر قیمت گــذاری به مهر 
گفت: همیشــه بحث این بوده است که مشاورین 
امــلاک قیمت گــذاری می کنند اما مشــاورین 
املاک سیگنال گرانی ارسال می کنند اما تعیین 
کننده نیســتند شــاید در گذشــته با دریافت 
کمیســیون باعث گرانی بودند اما امروزه با قانون 
گذاری دیگر ایــن اتفاق رخ نمی دهــد و قیمت 

مسکن به عرضه و تقاضا بستگی دارد.
وی در ادامه بیان کــرد: اول از همه باید عرضه به 
قدری باشد که تقاضا را پوشــش دهد و قیمت ها 
به یک تعادل برســد یک راهکار برای مستأجران 

نیست افزایش عرضه رخ داده است.
این کارشــناس مســکن راهکار کنتــرل قیمت 
گذاری بیان کرد: طرفه عرضه باید مدیریت شود 
که منجر به افزایش ســرمایه گذاری و زمین که 
موانع اصلی تأمین مسکن هستند را برطرف کنیم 
بحث سیاست های شهرســازی را مورد بازنگری 

قرار دهیــم طرح های جامع باید مــورد بازنگری 
قرار گیرد و در جاهایی که مشــکل زمین اســت 
باید شهر توســعه پیدا کند که زمین های ذخیره 
شهری برای ســاخت واحدهای مسکونی جدید 
شکل گیرد دولت نگاه مناســبی برای برون رفت 
از رکود ساخت و ساز ندارد و این منجر به کاهش 
عرضه شده است در بحث نهضت ملی هم از همان 
اول مورد انتقاد بوده است و این انتقادات هم عیان 
شده اســت و امکان جذب تقاضا داشته باشیم رد 
فرمت فعلی نهضت ملی مســکن وجــود ندارد 
دولت باید به توجــه به محدودیت هــا با اولویت 
زمین های شــهری برای بهبود عرضه مســکن 

شکل دهد.
وی در ادامه بیــان کرد: مدیریت تقاضــا در بازار 
طیف تقاضاها ســرمایه های مفیــد و مصرفی و 
مخربی که در بازار وجود دارد دولت باید برخورد 
مناســب داشــته باشــد با نگاه علمی می توان 
تقاضــای کاذب را حذف کند و شــرایط را به نفع 

سرمایه گذاران واقعی تغییر دهد.
وی در پایان گفــت: بحث ســایت های مجازی 
اجاره بها که معاملات مسکن را مدیریت می کند 
و فعالیت گردش مالــی را مدیریت می کند و یک 
شرایط نسبتاً ایمن و سیف با کاهش واسطه گری 

عرضه و تقاضا را مدیریت می کند.

بانک
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 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر
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در  مازندران  پزشکی  علوم  دانشگاه  عمومی  روابط   : لید 
دیار  مردم  آگاهی  سطح  ارتقاء  و  اطلاع رسانی  راستای 
همیشه سبز مازندران نسبت به میزان سلامتی خود و حفظ 
ترویج  با  و  امری مهم زده  به  ارزشمند دست  این گوهر 
فرهنگ خود مراقبتی سعی بر بالا بردن سطح سلامت مردم 
مازندران دارد. در گزارشی که می خوانید خطرات بیماری 

های قارچی مورد بررسی قرار گرفته است. 
دکتر محمدتقی هدایتی متخصص قارچ شناسی پزشکی 
و استاد دانشکده پزشکی ساری، بیماری های قارچی را 
بعنوان دسته مهمی از بیماریهای ناشی از میکروارگانیسم 
ها که در جامعه اهمیت آن به نحو بارزی مغفول مانده است 
یاد نموده است. ایشان متذکر شدند سازمانهای و نهادهای 
علمی مختلف در بررسی های متعد نشان دادند که با توجه 
به پیامدهای اقتصادی، اجتماعی و همچنین میزان مرگ و 
میر ناشی از بیماریهای قارچی، باید این بیماریها مورد توجه 
جدی تری قرار گیرند. پس از تلاشهای بسیار زیاد نهایتا 
سازمان جهانی بهداشت در سال 2022 میلادی لیست 
اولویت بندی قارچهای بیماریزا را منتشر نمود که می تواند 
کمکی بسیار قابل توجه در شناساندن اهمیت آن در جوامع 

مختلف داشته باشد. 
افزود:  قارچی  بیماریهای  اهمیت  تاکید  جهت  در  وی 
سردرد،  جهان،   در  مردم  سلامتی  با  مرتبط  دردسر   4
سردردهای میگرنی، پوسیدگی دندان و بیماری های قارچی 

سطحی جلدی می باشد.
 Global actions دکتر هدایتی به عنوان سفیر موسسه
for fungal infections )GAFFI(  در ایران افزود: 
این موسسه تلاش نموده است تا نهادهای مختف از جمله 
به  نسبت  را  تری  توجه جدی  بهداشت  جهانی  سازمان 
بیماریهای قارچی داشته باشند که از جمله آنها تدوین 
لیست اولویت بیماریهای قارچی و همچنین داروهای ضد 
قارچی بوده است که امیدواریم  ما هم بتوانیم از این فرصت 

استفاده کنیم.
این متخصص قارچ شناسی اظهار کرد: بر اساس لیست 
اولویت های بیماریهای قارچی، این بیماریها در سه دسته 
پر خطر، خطرناک و بیماری هایی که دارای خطر کمتری 
هستند طبقه بندی شده اند. در دسته اول قارچهایی قرار 
دارند که از نظر میزان مرگ و میر در افراد با شرایط خاص 

از اهمیت بالایی برخوردارند. 
وی یادآور شد: در حال حاضریک گونه خاص از قارچ که 
ایجاد بیماری قارچ سطحی و جلدی می نماید در استان 
مختلف  بیماران  از  کشور  دیگر  نقاط  برخی  و  مازندران 
گزارش شده است که متاسفانه در برابر داروهای رایج در 
درمان پاسخ مناسبی نمی دهد. این بیماریها که معمولا 
علامت های شدیدی را ایجاد نمی نمایند ولی در صورت 
ابتلا به این نوع خاص از قارچ، بیمار دردسر فراوان جسمانی 
و روحی را تجربه خواهد نمود که در حال حاضر متخصصان 
پوست را با چالش بزرگی مواجه ساخته است. ایشان اشاره 
نمودند هرچند این بیماری با مرگ و میر همراه نیست ولی 

باعث اختلال در کیفیت زندگی و همچنین می توانند 
مسبب مشکلات خانوادگی باشند.

با پیشنهاد مرکز  ایشان متذکر شدند به همین دلیل 
پزشکی  علوم  دانشگاه  بیماریزا  قارچهای  تحقیقات 
با شرکت  اولین گردهمایی  بهمن 1401  مازندران در 
مراکز بهداشتی شهرستان ساری و همچنین عموم مردم 
با مشارکت دانشجویان دوره  در مرکز بهداشت استان 
تخصصی و اساتید قارچ شناسی پزشکی برگزار گردید و 
راجع به این دسته از بیماریها و همچنین سموم قارچی 
اطلاع رسانی شد که خوشبختانه مورد استقبال خوبی 
قرار گرفت. ایشان متذکر شدند که این مرکز در جهت 
بالا بردن اگاهی عمومی مردم در زمینه بیماریهای قارچی 
آمادگی لازم خود را به تمامی رسانه های جمعی و مراکز 

بهداشتی اعلام می نماید. 
رئیس مرکز تحقیقات قارچهای بیماریزا خاطر نشان کرد: 
انتقال بیماری های قارچی جلدی عمدتا از طریق تماس 
پوسته های فرد آلوده با تشک های کشتی، یا در استخرها، 
باشگاهها، سالن های آرایشی و... شکل گرفته و در صورت 
تماس افراد سالم با این وسایل آلوده بیماری می تواند 
منتقل شود. علاوه بر آن بطور مستقیم از مادر آلوده به 

فرزند و یا از همسر آلوده نیز قابل سرایت می باشد.
وی بیان داشت: این بیماری به عنوان کچلی نواحی مختلف 
بدن که می تواند پوست، مو و ناخن باشد، شناخته می شود. 
این متخصص قارچ شناسی پزشکی گفت:  منشا عوامل 
ایجاد کننده بیماریهای قارچی جلدی تحت عنوان کچلی 
ها خاک، حیوان و انسان می باشد و باید توجه داشت پوسته 
های بجا مانده از حیوان آلوده به کچلی در اصطبلها می تواند 

تا ۵ سال و حتی بیشتر زنده بماند و در صورت تماس با فرد 
می تواند بیماری را ایجاد نماید. این موضوع باید در استخرها 

و سالن های ورزشی و آرایشگاه ها نیز توجه شود.
وی گفت: برخی از این قارچ ها از سگ های ولگرد و برخی 
حیوانات اهلی و خانگی دیگر جدا می شوند که می توانند 
چالش مهم بهداشتی باشد و با توجه به امکان انتقال آن از 
حیوان به انسان توصیه می کنیم حتما مورد توجه نهادهای 

ذیربط برای کنترل بیماری باشد.  
رئیس مرکز تحقیقات قارچهای بیماریزا دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران گفت: این مرکز به عنوان تنها مرکز 
در  کشور  پزشکی  شناسی  قارچ  تخصصی  تحقیقات 
مازندران از سال 1391دایر بوده و طی این سالها توانسته 
است با بهره گیری از اساتید برجسته کارهای تحقیقاتی 

مشترک بین المللی فراوانی را به سرانجام برساند.
این متخصص قارچ شناسی در مازندران خاطرنشان کرد: 
از  یکی  هم   )19-COVID( کرونا  بیماری  بحث  در 

عواملی که می تواند باعث عفونت جدی و مرگ بار
در این بیماران باشد، قارچها هستند. وی افزود: براساس 
مطالعه انجام شده ما در استان مازندران عفونت قارچی 
در افراد مبتلا به کرونا تا حدود 30 درصد گزارش گردید. 
این عفونت قارچی معمولا در این بیماران بدلیل عدم 
تشخیص درست و به موقع منجر به مرگ می شود. ایشان 
متذکر شدند یکی از شناخته ترین بیماری در این افراد 
برای مردم بیماری قارچ سیاه هست که البته نام گذاری 
آن بدلیل علامت بالینی در بیماران می باشد ولی قارچ از 
گروه قارچهای شفاف بوده و معمولا نان را براحتی آلوده 
می نماید. ایشان خاطر نشان نمودند که اصطلاح علمی 
این بیماری موکورمایکوزیس می باشد و در افراد مبتلا به 
دیابتی که دچار بیماری کرونا شدند متاسفانه منجر به مرگ 
فراوانی در طول دوره اپیدمی کرونا در جهان بویژه در کشور 
هند و همچنین ایران شده است. دکتر هدایتی با بیان اینکه 
مغفول واقع شدن بیماری های قارچی مسئله مهمی بوده 
ولی بعد از کویید بنظر می رسد بیماری های قارچی در دنیا 
مورد غفلت مضاعف واقع شده است که این موضوع را ما در 

مقاله ایی در یک مجله معتبر متذکر شدیم تا بتوانیم کمکی 
برای حل موضوع کرده باشیم.

هدایتی گفت: بیماریهای قارچی مهاجم که در افراد با زمینه 
خاص نظیر اختلال در سیستم ایمنی ظهور می کند که 
معمولا مرگ و میر بالایی دارند. و نکته بسیار مهم در این 
دسته از بیماریها تشخیص زودرس و فوری و اقدام درمانی 

به موقع جهت جلوگیری از مرگ می باشد. 
وی یادآور شد: کیت های تشخیصی طراحی شدند که می 
توانند تشخیص این بیماری های قارچی را به موقع و در 
سریعترین زمان ممکن امکان پذیر نماید ولی مهمترین 
چالش قیمت بسیار بالا این کیتها و تحریم ها می باشند 
که امکان استفاده از آنها را محدود به مراکز خاصی در کشور 
نموده است. هدایتی گفت: بنظر می رسد نیاز است که ما 
دیپلماسی سلامت را به شکل جدی تری مد نظر قرار دهیم 
تا ضمن حفظ کیان کشور بتوانیم از امکانات موجود در دنیا 
که بوسیله نهادهای بین المللی و همچنین انجمن های 

علمی ارائه می شود استفاده بهینه نماییم.  
به گفته هدایتی، نکته مهم دیگر این می باشد که با توجه 
به حضور قارچها در طبعیت هر دستکاری در محیط بویژه 
استفاده نابجا و زیاد از سموم ضد قارچی که برای گیاهان 
و درختان استفاده می شود یا حتی تغییرات اقلیمی می 
توانند موجب مقاومت در برابر داروهایی که برای درمان در 
بیماریهای قارچی انسانی کاربرد دارند، شوند. ایشان یادآور 
شدند که با عنایت به اینکه اسپورهای رها شده بوسیله 
قارچها رشد یافته در خاک یا برگهای پوسیده این مناطق 
می توانند هزاران کیلومتر از طریق هوا منتقل شوند و امکان 
تماس با افراد حساس را فراهم نموده و متاسفانه می توانند 
در درمان این بیماران چالش بزرگی را ایجاد نمایند. کما 
اینکه سازمان جهانی بهداشت یکی از مهمترین چالش های 
انسان معاصر را مواجه با مقاومت اجرام میکروبی در برابر 

داروها می داند. 
وی افزود ود: ما به دنبال ایجاد ترس نیستیم، اما باید آگاهی 
رسانی شود تا هم مسئولین مرتبط با این موضوع و همینطور 

مردم با دید بازتر نسبت به کنترل شرایط اقدام نمایند.
به گفته این متخصص بیماری هاي قارچی در مازندران، نکته 
دیگری که مورد غفلت واقع می شود، توکسین ها یا سموم 
قارچی هستند که از معضلات بسیار مهم جوامع امروزی 
می باشد. ایشان متذکر شدند قارچها در مزارع یا در منازل 
و انبارها می توانند روی میوجات و مواد غذایی رشد نمایند 
و در صورت وجود شرایط مناسب دمایی و رطوبتی سموم 
خود را روی آنها رها سازند. نکته مهتر آن هست که بسیاری 
از این سموم نسبت به حرارت بسیار مقاوم هستند لذا می 
توانند در صورت عدم رعایت شرایط بهداشتی به شکلهای 
مختلفی از طریق زنجیره غذایی وارد بدن انسان شوند. در 
حال حاضر براساس مطالعات انجام شده نقش برخی سموم 
قارچی در ایجاد انواع سرطانها بویژه گوارشی بسیار محتمل 
هست لذا حتما باید در این زمینه نیز اطلاع رسانی و آگاه 

سازی جامعه صورت گیرد.

استاد دانشگاه علوم پزشکی مازندران هشدار داد:

بیماری های قارچی تهدید جدی سلامت مردم


